
Martina Fialová

K prvnímu víkendu v srpnu pa-
tří ve Zruči už téměř čtvrtsto-
letí historické slavnosti. Díky 

všem, kteří s námi tu tradici držíte 
a slavností jste se zúčastnili. Bylo vás 
více než tři a půl tisíce!

Letošní dvacátý čtvrtý ročník měl 
podtitul Císařovna Marie Terezie 
v zámeckém parku, a i když císařov-
nou se Marie Terezie nikdy nestala, je 
tento titul s ní spojován dodnes. Dle 
tehdejších zvyklostí se totiž císařem 
říše mohl stát pouze muž.

Takové slavnosti jako letos jsme tu 
ještě neměli. Střídalo se tu pět umě-
leckých souborů a přijela i divadelně 
šermířská skupina Abbaca z Hradce 
Králové, která sklízí úspěchy i daleko 
za hranicemi naší země.

A jak se odvíjel kulturní program? 
V deset hodin dopoledne vyšel z ná-
městí ve Staré Zruči tradiční prů-

vod netradičně plný vojáků rakous-
ko-uherské armády. K vidění a le 
byly i dámy v krásných rokokových 
róbách, ukázala se i Marie Terezie se 
svým manželem Františkem Štěpá-
nem Lotrinským či kejklíř na chů-
dách. Průvod čítal celkem asi devade-
sát uniformovaných a kostýmovaných 
postav a za zvuků bubnů se všichni 
vydali k zámeckému parku. Po zdra-
vicích z řad vedení města i starostů 

okolních měst, návštěvě hejtmanky 
Středočeského kraje a místopřed-
sedkyně parlamentu už se slavnosti 
rozjely a v rychlém tempu se střídala 
hudební i taneční vystoupení, která 
sklízela zasloužený potlesk. Travnatý 
prostor v zámeckém parku tradičně 
slouží jako pódium, letos po něm lidé 
mohli volně přecházet například od 
historické pekárny k bílým hadům. 
Než se návštěvníci k podiu s vystou-

peními prodrali, čekala je celá řada 
stánků sloužících nejenom k občerst-
vení, ale i k nákupům malých dárků, 
výrobků ze dřeva, látky, kovu i prou-
tí. Na závěr slavností zazpíval Robin 
Mood. Den, který se vydařil nejen po 
stránce počasí, uváděl Zdeněk Vrba. 
Skoro za tmy odcházeli poslední di-
váci ze zručského parku spokojeně 
domů. Tak zase příští rok…

Historické slavnosti 
tentokrát s rekordní účastí

Barevná fota 
z letošního 

mimořádně
vydařeného

Zručského
 bigbítového

(z)dunění 
najdete 

uvnitř listu

Výtvarníci 
z Akademie umění 

a kultury, kterou 
pořádá pro zručské 

seniory ZUŠ, vás zvou 
v neděli 1. 9. v 16.00
do spolkového domu

na vernisáž výstavy 
Osobnosti Zruče

FOTA: M. SUK

~ televizní moderátor a popularizátor vědy

19. 00

ˇ̌

25. zárí 2024ˇ

Hotel Zruč

www.facebook.com/kresloprohosta
Besedu pořádá Josef Förster
a OKŠS – Spolkový dům Zruč nad Sázavou

vstupné 130 Kč/mládež 70 Kč

ˇ̌̌Vladimír  Koren

kreslo

^

zrucské

pro hosta:

^

Velké poděkování celému pořadatelskému týmu města!

24. 8. bude letošní zručská 
Hradozámecká noc plná 
dobrodružství a her. 
Na pirátskou prohlídku 
zámku se můžete vydat
od 16.30 do 20.00 – tedy 
pokud stihnete rezervaci:
327 531 329, nebo
infocentrum@mesto-zruc.cz
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BLAHOPŘÁNÍ
Blahopřejeme našim spolu občanům, 
kteří v měsíci červenci a srpnu oslavili 

narozeniny, jmenovitě pak těmto:

Marii Blažíčkové, Vlastě Vikto-
rové, Jiřině Závětové, Ludmile 
Odehnalové, Milanu Kimlovi, Mi-
roslavu Šteffkovi, Janě Novotné, 
Ludmile Cernšteinové, Miladě 
Krištofové, Aleně Liškové, Haně 
Čepkové, Anně Čecháčkové, Janě 
Kovářové, Jaroslavě Vesecké, Ma-
rii Studničkové, Ladislavu Stej-
skalovi, Jarmile Drahokoupilové, 
Boženě Damaškové a Gertrudě 

Horáčkové.
Magdě Křížkové, Blaženě Šim-
kové, Kamilu Neužilovi, Zdeňce 
Švandové, Heleně Mazancové, 
Milanu Ištokovi, Janě Peluňkové, 
Zdence Červenkové, Karlu Lapáč-
kovi, Jaroslavu Jelínkovi, Jindři-
chu Havlíčkovi, Štěpánce Veselé, 
Marii Šubrtové, Josefu Edrovi, 
Ireně Prokoschové, Jiřímu Rou-
bovi, Pavlu Augustovovi, Václavu 
Melezinkovi, Jarmile Machové 

a Miroslavu Slavíkovi.

Výše jmenovaným
i všem ostatním oslavencům

přejeme hodně zdraví, štěstí a pohody 
do dalších let.

Spolek pro občanské záležitosti

(Společenská kronika uvádí oslavence

daného měsíce ve věku 80 let a starší.) Jan Čihák

I v letošním roce se kostel sv. Víta v Zahrád-
ce u Ledče nad Sázavou zapojuje do akce 

Národního památkového ústavu nazvané 
Hradozámecká noc. Při této akci se na konci 
srpna otevírají památkové objekty ve večer-
ních hodinách a s netradičním programem. 
Tentokrát připadá Hradozámecká noc na so-
botu 24. srpna.

Kostel v Zahrádce bude otevřen od 18.00 
cca do 22.00 hodin. Od 18.00 hodin do se-
tmění budou probíhat t voř ivé d í lny pro 
všechny generace, v 18.00 a v 19.00 hodin se 
uskuteční kostýmovaná prohlídka s infor-
macemi o historii místa a stavebně historic-
kých a uměleckých zajímavostech kostela. 

Od 20.00 hodin vystoupí Tadeáš Jezbera, 
mladý, talentovaný písničkář s kytarou. Na 
místě bude možné si opéct špekáčky, zakoupit 
originální zahrádecké suvenýry a přispět na 
veřejnou sbírku, která je nyní zaměřena na 
opravu a zprovoznění původní obecní kaš-
ny na bývalém zahrádeckém náměstí. Socha 
Panny Marie Bolestné, na jejíž opravu Spolek 
Přátelé Zahrádky sbíral f inanční prostředky 
v předchozím období, je díky štědrosti dárců 
již v restaurátorské dílně.

Vstupné je dobrovolné. Da lší informace 
o Zahrádce, jejích osudech a aktuálně pořá-
daných akcích je možno nalézt na www.za-
hradkauledce.cz. Na setkání se všemi návštěv-
níky se těší členové Spolku Přátelé Zahrádky, 
který akci organizuje.

Hradozámecká noc v Zahrádce

Kateřina Kmínková

Lucie Váňová, ačkoli ve Zruči nežije zrov-
na dlouhou dobu, zde není zcela nezná-

má. Alespoň mezi rodiči dětí, neboť nejprve 
začala vést Lucky bistro na dětském školním 
hřišti, jehož prostor hezky opravila i vybavi-
la, následně se však ujala i školního bufetu 
v místní základní škole, kde dětem servíruje 
luxusní svačiny a domácí výrobky a u něhož 
zhotovila (s pomocí svého manžela) i příjemné 
posezení. Pak jí byl nabídnut ještě další pro-

stor – sportovní bar s výčepem na stadionu, 
z čehož opět po částečné rekonstrukci dokáza-
la udělat příjemný prostor s pestrou a kvalitní 
nabídkou. Lucky bistro na stadionu má však 
další přesah, kromě nabídky občerstvení pro 
sportovce a vodáky.

Již po šesté se v bistru na stadionu 9. srpna konal 
hospodský kvíz neboli PubQuiz. Je to vědomost-
ní zábava, při které se dvou až pěti členné týmy 
pokouší správně odpovědět na padesát otázek ze 
všeobecného přehledu. Najdete zde opravdové 
„špeky“ ze světa sportu, politiky, četby, hudby 

Kateřina Kmínková

Již několik let máme ve Zruči skupinu přátel 
a známých, kteří se shodují v jednom život-

ním názoru: vyplatí se připlatit si za kvalitní 
jídlo. Známý citát „Všichni si platíme dokto-
ra, abychom se cítili lépe, a přitom bychom si 
měli platit farmáře, abychom byli zdravější.“
či název pořadu „Jste to, co jíte“ poukazují na 
podobnou věc: naše fyzické i duševní zdraví 
je závislé na tom, čím tělo živíme.

Proto si rádi jezdíme na okolní farmy pro 
čerstvá mléka, živé jogurty, bio máslo a kefí-
ry, zeleninu pěstovanou bez umělých hnojiv 
a postřiků (které neškodí pouze lidem, a le 

i ekosystému), pro maso, které zažilo život 
venku na pastvě, pro pekařské výrobky pe-
čené v malém z kvalitnější české mouky, pro 
čerstvě mletou mouku přímo z nedalekého 
mlýna, pro loká lní v ýrobce byl inných či 
ovocných extraktů, kosmetiky a dalšího.

Je nás několik rodin a společně si každý 
týden objednáváme jídlo na farmách, které 
potom organizátoři nákupů vyzvednou, při-
vezou a rodinám ve Zruči předají. Momentál-
ně máme ještě volnou kapacitu, aby se k nám 
někdo přidal. Pokud vás nabídka zajímá, na-
pište mi na katkakminkova@gmail .com či se 
podívejte do facebookové skupiny s názvem 
„Farmářský nákup do Zruče“ .

PubQuiz v bistru na stadionu

Čerstvé jídlo z lokálních farem ve Zruči

Předprodej vstupenek na infocentru

tradice slavnostního setkání a uvítání do života nových občánků 
města Zruče nad Sázavou
se uskuteční dne 5. 10. 2024 v obřadní místnosti (bývalé knihovně),
přesný čas bude uveden na pozvánce, zaslané 14 dní před konáním.
Pokud máte zájem zúčastnit se této slavnostní akce, navštivte Městský 
úřad ve Zruči nad Sázavou – 2. patro, odbor vnitřních věcí – matrika nebo 
zašlete vyplněnou přihlášku na  mensikova@mesto-zruc.cz 
nejpozději do 18. 9. 2024. Přihlášku naleznete na:
https://www.mesto-zruc.cz/radnice/organizacni-struktura/odbor-vnitrnich-veci/vitani-obcanku/
Pro nově narozené děti, které se nezúčastní tohoto ceremoniálu, bude připraven na MěÚ – matrice dárek, 
který bude možné si vyzvednout v průběhu měsíce října. I v tomto případě je potřeba zaslat přihlášku nebo 
přijít osobně do 18. 9. 2024.

Informace získáte na e‑mailové adrese: mensikova@mesto‑zruc.cz anebo telefonicky na čísle: 
327 531 200, 327 532 815. Těšíme se na setkání s novými občánky Zruče nad Sázavou!

za SPOZ Mgr. Petra Menšíková

Vážení rodiče,
Vítání občánků 2024

Dana Černá

Chcete vědět, jak vypadá Pluto nebo Vega? Za-
jímá vás, kdy je světlo dobrý sluha a kdy zlý 

pán? A co to jsou Perseidy? Přijďte najít odpovědi 
do vlašimské hvězdárny, jediné hvězdárny v Kraji 
blanických rytířů.

Pravidelná pozorování s výkladem pro 
veřejnost se konají na vlašimské hvězdárně 
každý pátek od začátku května do konce září. 
V měsících květen až srpen je začátek pro-
gramu ve 21.00 hodin, v září ve 20.00 hodin. 
Mimo tuto pravidelnou otevírací dobu je mož-
no domluvit si návštěvu hvězdárny telefonicky 
na tel.: + 420 607 835 434.

„Rozhlédneme se společně po hvězdách z pozo-
rovací plošiny vysoko nad okolním terénem a také 
poznáte nejvýraznější souhvězdí letní oblohy. 
Odlišíte pohybující se svítící objekty – letadla 
od Starlinků Elona Muska nebo Mezinárodní 
vesmírné stanice a rychlých meteorů. O překva-

Přijďte zažít vesmír na vlastní oči 
na hvězdárnu ve Vlašimi!

pení na obloze není nikdy nouze,“ zve hvězdář vlašim-
ské hvězdárny Jan Urban a dodává: „Nahlédnete také do 
velkého dalekohledu, vesmír vám v něm přiblížíme i více 
než stokrát! Uvidíte barvy hvězd, hvězdokupy, mlhoviny 
a daleké galaxie. Bude-li na nebi Měsíc, tak spatříte i jeho 
krátery a okraje moří. A kdo vydrží a neusne, uvidí východ 
planety Saturn.“

Hvězdárnu ve Vlašimi určitě nepřehlédnete, ale kdyby 
přece jen, hledejte ji na okraji města nedaleko ulice Jana 
Zajíce, pojmenované po spoluzakladateli observatoře. 
Na pozorování si nezapomeňte vzít teplé oblečení, pro-
tože i v létě může být v noci chladno. Za vstup zaplatíte 
100 Kč (děti a studenti polovinu). Více na www.vas.cz.

a jiných okruhů. Někdy zase bývá kvíz zaměřen na některé 
konkrétní téma – někteří možná zažili právě ten, který byl 
celý věnován informacím ze světa Harryho Pottera.

Pokud chcete zažít hospodu jinak, hospodu ztichlou 
a soustředící se, kde se svižně upíjí dobré plzeňské bez 
hlučného hlaholu, hospodu, která si vzájemně tleská 
a přeje dobré výsledky, vyrazte někdy na PubQuiz.

Nutno dodat, že mimo hospodské kvízy tento prostor 
nabízí taktéž jiné kulturní akce, jako například hudební 
večery, tematické zábavy, promítání filmů či bezmobi-
lové večery pro mladé. Třeba se vám informace o těchto 
aktivitách bude hodit.
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Infocentrum
Zámek 1, Zruč nad Sázavou, 285 22, Tel.: 327 531 329

e ‑mail: infocentrum@mesto ‑zruc.cz, www.mesto ‑zruc.cz
změna programu vyhrazena

aktuální přehled akcí naleznete vždy na www.mesto ‑zruc.cz

Kalendář kulturních a dalších akcí

Miloš Říha

Letos je to právě dvacet let, kdy byla založena společ-
nost ASMO Czech, dnes s názvem DENSO Czech. 

Od té chvíle se začaly proplétat osudy zdejších občanů, 
zaměstnanců, podnikatelů a institucí s aktivitami této 
japonské společnosti. V minulých letech se nejen změnil 
název podle mateřské společnosti DENSO, která patří 
mezi největší dodavatele do automobilového průmyslu a je 
také známá v mnoha oblastech i mimo tento obor (rádi 
se například chlubíme tím, že námi všemi používaný QR 
kód spatřil světlo světa před třiceti lety právě ve společnos-
ti DENSO, což se poměrně málo ví), ale došlo i k mnoha 
významným změnám v obchodním portfoliu společnosti 
DENSO Czech. Jedná se především o větší orientaci na 
logistické služby pro naši regionální centrálu.

Dvcet let je už zajímavá historie, plná mnoha zážitků 
a příběhů, které se za tu dobu staly. Stále tu máme japon-
ského prezidenta a vice-prezidenta, ale operativní vedení 
společnosti už nese rysy lokálního managementu, který 
v mnoha případech působí ve společnosti déle než 15 let 
a který spojuje tradiční japonské obchodní zvyklosti s lo-
kálními požadavky a potřebami.

Dvacet let je také doba, kdy je na místě se ohlédnout, 
zastavit a především poděkovat. Poděkovat našim zaměst-

nancům, kteří to s námi 
táhnou pěknou řádku let, 
našim obchodním partne-
rům, se kterými vytváří-
me dlouhodobé obchodní 
vztahy a příležitosti, regio-
nálním partnerům, zejmé-
na těm ze Zruče. Proto 
jsme se rozhodli uspořádat 
takový společný rodinný 
den, který měl jen jedinou 
ambici: společné pohodové 

mimopracovně strávené sobotní odpo ledne, které bude 
účastníky prostě bavit.

V areálu naší společnosti vzniklo festivalové městečko, 
kde nebyla nouze o dobré jídlo a pití, kde zněla vynikající 
hudba v podání třísestrovského revivalu, kapely Pekař 
a zlatým hřebem byl nadupaný koncert legendární sku-
piny Škwor. Děti měly spoustu možností, jak se zabavit 
nebo i kreativně projevit, dospělí pak vedle hudby a občer-
stvení čekalo překvapení v podobě hokejové fan-zóny, kde 
se vysílala demolice v podání českého hokejového zázra-
ku v rámci semifinálového zápasu mezi ČR a Švédskem. 
Samozřejmostí byla prohlídka prostor našeho závodu, 
kde bylo možné vidět ukázky pracovního prostředí naší 
společnosti. Nebudeme zastírat, že počasí bylo tentokrát 
opravdu na naší straně a za sebe jen mohu říct, že málo-
kdy jsem zaznamenal tolik pozitivních ohlasů na nějakou 
událost, jako tomu bylo tentokrát.

Věř ím, ž e budeme 
mít brzy opět možnost 
využít potenciál našeho 
areálu pro podobnou 
akci, kterou si zjevně 
všichni opravdu užili.

A závěrem ještě jed-
nou poděkování všem, 
k te ř í  s i  na š l i  c e s tu 
k  nám a  už i l i  s i  to. 
A také těm, kteří s námi 
jdou do dalších let.

Martin Hujer

Dopravci a Středočeský kraj před-
ložili návrhy nových jízdních 

řádů od 1. 12. 2024. Všechny si mů-
žete prohlédnout na webových strán-
kách www.autobusy2024.idsk.cz. Nej-
větší změny jsou ve spojích do Prahy, 
kde dochází k navýšení víkendových 
spojů ze čtyř denně, na dvojnásobek. 
Pokud bude návrh platit, dostaneme 
se do Prahy v sobotu a neděli každé 
dvě hodiny od 6.30 a poslední spoj 
pojede ve 20.30. Z Prahy pak od 6.25 
a poslední spoj bude vypraven ve 
22. 25. V týdnu by mělo jezdit 10 spo-
jů – tedy o jeden více než v současné 
době. Prohlédněte si změny v přilo-
ženém jízdním řádu. Na ostatních 
linkách jde o drobnější časové úpravy.

ASMO – DENSO 
slaví dvacet let ve Zruči!

Návrh nového 
jízdního řádu 
posiluje víken-
dové spojení 
do Prahy

3. 8.–15. 9. „Zrcadlení a jiné portréty pro radost“ – výstava děl 
Bohuslava Štorcha a Heleny Boučkové v zámecké galerii. Vstupné 
30/20 Kč. Otevřeno každý den od 9.00 do 17.00.

1.–29. 9. Osobnosti Zruče – Výstava portrétů místních patriotů 
od studentů Akademie umění a kultury ve spolkovém domě. 
Slavnostní vernisáž proběhne v neděli 1. 9. od 16.00.

7. 9. Městská knihovna – sobotní provoz od 9.00 do 11.30.
7. 9. Tři sestry ve Zručském dvoře – začátek v 18.00, vstup od 

17.00. Vstupné 650 Kč.
10. 9. Tvoření pro radost – barevná papírová dekorace, začátek 

v 14.30 v klubovně ČSŽ ve spolkovém domě. Potřeby: nůžky, 
tyčinkové lepidlo.

14. 9. XX. festival leteckých amatérských filmů.
17. a 24. 9. Setkání v klubu, začátek ve 14.30 v klubovně ČSŽ ve spolkovém 

domě.
24. 9. Začíná pravidelná angličtina pro úterní skupiny: 

17.00–18.00 (1. skupina), 18.00–19.00 (2. skupina)
25. 9. Zručské křeslo pro hosta s Vladimírem Kořenem – začátek 

v 19.00 na Hotelu Zruč. Vstupné 130 Kč dospělí/70 Kč mládež. 
Vstupenky bude možné zakoupit on‑line, v infocentru na zámku 
nebo v kanceláři SD.

26. 9. Začíná pravidelná angličtina pro čtvrteční skupiny: 
17.00–18.00 (3. skupina), 18.00–19.00 (4. skupina).

10. 10. Zájezd Českého svazu žen do Polska, informace a rezervace 
na tel.: 728 038 452.

Po osmi letech proběhl redesign we‑
bových stránek města, které získaly 
novou, svěží podobu a  především 
odpovídají nové vizuální identitě. 
Posuďte sami na: www.mesto-
zruc.cz!

FOTA: ARCHIV AUTORA
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Ota Kmínek

Rataje nad Sázavou, sto dvacet let, 
tedy deset tuctů. Dvě kopy. Tolik 

let letos uplynulo od první zmínky 
o jízdě historických vozidel do straš-
livého vrchu Rataják. Ta se datuje na 
rok 1904, kdy pan Jan Filip z Rataj nad 
Sázavou byl prvním jezdcem, který 
v nultém ročníku jízdy do vrchu po-
kořil tento děsivý kopec, tehdy ještě 
po štětované, tedy prašné nové silnici, 
vedoucí od úpatí hradu Pirkštejna až 
k ratajskému, tehdy krátce otevřené-
mu hřbitovu. Jo, ve čtvrtém roce, to 
se nám to tehdy žilo!

Nic naplat, o tom, jestli se pak jely 
ještě další ročníky jízdy, se nedocho-
vala jediná zpráva. Stejně, jako někte-
ří závistivci popírají, že pan Jan Filip 
je můj praděda. A že zrovna on řídil 
dvoukoňový stroj do děsivého Ratajá-
ku. Je to tak, ať závistivci třeba puk-
nou. Copak ho na staré pohlednici 
nepoznáváte?

Letos se do Ratajáku jelo po tucté. 
Tedy, dnešní algebrou, po dvanácté. 
Za tu dobu novodobého Ratajáku ko-
pec pokořilo již asi 561 hrdinů. V tom 
letošním ročníku jich bylo jednašede-
sát. Šoféři – závodníci se obrnili svými 
kabriolety, limuzínami a tříkolkami, 
sledovanými houfem motórů, jak 
se tak v padesátých říkalo motocy-
klům. A zvítězili! Letos nezapracoval 
ani Hynce Ptáček z Pirkštejna, svého 
času nejslavnější Čech, vrchní hofmi-
str Království Českého. Již druhým 
rokem nám při jízdě neškodil. Tedy 

nenarovnával nám zatáčky, ani je ne-
zakrucoval víc, než bylo zvykem. Loni 
při Ratajáku vystoupil z věčnosti v roli 
startéra a já věřím, že jsme si ho tím 
naklonili na stranu pořadatelů jízdy.

Každá jízda, tedy i náš Rataják, má 
jezdce, kteří se umístili již tradičně na 
prvním místě. Těch bylo jednašedesát, 
ale jen tři z nich zajeli s minimálním 
počtem trestných bodů. Musel rozhod-
nout los, a ten z těch tří označil jako ab-
solutního vítěze pana Martina Foukala 
na stroji IFA z roku 1955. IFA Werke 
Zwickau byly komunistickým nástup-
cem firmy Auto Union, kde následně 
vznikla značka IFA (Industrieverwal-
tung Fahrzeugbau). S tímto strojem 
pan Foukal pokořil Rataják se ztrátou 
jedné sekundy, tedy s jedním trestným 
bodem! Nutno říct, že losováním po-
raženými byly dva péráky JAWA 250 
(1945) a JAWA 250 (1948), tedy stroje, 
které se v Janečkově továrně na pražské 

Pankráci rodily již za války v přísném 
utajení a v kamufláži BMW.

Takže téměř sedmiměsíční práce na 
Ratajáku byla korunována udělením 
cen účastníkům soutěže. A zase si ří-
kám dnes, den po totálně vysilujícím 
dni, kdy si v časovém presu nemůžete 
nic psát jako připomínku, ale musíte 
si to pamatovat. Třeba připomínku 
od jezdce, že jej jiný jezdec nenechal 
předjet, nebo že jej jiný jezdec naopak 
předjel. Věřte tomu závodníci, že 
předjíždění je právě kořením každé, 
i naší veteránské jízdy.

A na závěr: obrovský obdiv získal 
náš vzácný host, pan Evžen Majoroš 

se svým Waltrem Royale, vyrobeným 
v jinonické Waltrovce v roce 1931. 
Inženýři František Barvitius a Jan 
Šusta tam zkonstruovali a necha-
li vyrobit v počtu asi tří kusů právě 
tento dvanáctiválec Royale, skutečný 
klenot československého automobilo-
vého průmyslu mezi válkami. Walter 
Royal přišel do naprosto nevhodné 
doby. A byl skvělý, báječný, úžasný, 
ale, díky období světové hospodářské 
krize, neprodejný.

Tak takový byl dvanáctý, tedy tuctý 
ročník jízdy do vrchu Rataják.

No, co vám budu povídat!

Lenka Turková

Rok se s  rokem sešel a opět tu 
máme Nesměřické slavnost i. 

Soutěž v požárním sportu o Pohár 
starosty města Zruč nad Sázavou. 

Tato soutěž byla již XVI., vždy po-
slední víkend v červnu. Počasí nás 
velice překvapilo, bylo velice teplo 
a poprvé po několika letech nepršelo.

Někteří se určitě ptají: „Co to je 
soutěž v požárním sportu?“

Je to sportovní událost, kde soutěží 
týmy hasičů v různých disciplínách, 
které simulují hasičské zásahy a prově-
řují jejich rychlost, zručnost a spoluprá-
ci. Tyto soutěže jsou velice populární.

Soutěže mají různé kategorie podle 
věku a pohlaví a mohou zahrnovat 
jak profesionální hasiče, tak dobro-
volníky. Výkony týmů jsou hodno-
ceny na základě času.

Do Nesměřic přijelo celkem třicet 
soutěžních týmů z blízkých, ale i ze 
vzdálenějších míst, např. z Bělé, Ru-
šínova, Vlašimi, Lomce atd.

Dětí bylo sedm týmů, kde na prv-
ním místě se umístilo družstvo Huli-
ce A s časem 18,46, na druhém Keblov 
A s časem 21,46, na třetím Trhový 
Štěpánov s časem 22,12.

Žen bylo také sedm družstev, na prv-
ním místě byla Zruč nad Sázavou s ča-
sem 38,11, na druhém Bělá s časem 38,59, 
na třetím Nesměřice s časem 37,75.

Mužů bylo deset týmů. Na prvním 
místě se umístilo družstvo Lomec 
s časem 27,41, na druhém Holšice 
s časem 27,48 a na třetím Rušínov 
s časem 29,06.

Již podruhé se soutěžilo i se strojem 
PS 8, kde soutěžilo celkem šest týmů. 
Na prvním místě skončili Zruč nad Sá-
zavou – muži s časem 39,96, na druhém 
Nesměřice – muži B s časem 44,64, na 
třetím ženy Nesměřice a Zruč nad Sá-
zavou se shodným časem 45,74.

Děkujeme všem sponzorům, soutě-
žícím a návštěvníkům za podporu.

No, co vám budu povídat…

Nesměřické slavnosti 29. 6.

Kateřina Koubská

Každý z nás má už v dětství svoje 
vysněné povolání. Někdo chce 

být lékařem, jiný učitelem, pilotem 
nebo třeba popelářem. A stejně tak 
to měly i děti, které si přišly užít 
první příměstský tábor ve spolko-
vém domě. V povolání strávíme až 
dvě třetiny života a záměrem tohoto 
tábora bylo dětem ukázat, že se práce 
může stát fajn koníčkem.

Pondělí. Náš první společný den. 
Velké napětí, očekávání, první setká-
ní pětadvaceti natěšených účastníků. 
Jako tradičně jsme dopoledne zahájili 
sportovními a seznamovacími hrami. 
Po obědě jsme vyrazili na Rybárnu, 
kde jsme strávili celé odpoledne se 
zdejším spolkem rybářů. Pstruzi 

duhoví a siveni na nahozené pruty 
brali jako diví, a tak se nejeden mla-
dý rybář či mladá rybářka postarali 
o dobrou večeři svým rodičům. Na 
ohni jsme opekli špekáčky a příjemně 
znaveni a spokojeni s úlovky se vraceli 
do spolkového domu.

V úterý dopoledne nás navštívila 
Anička Pajerová ze zdejšího květi-
nářství. Pod jejím milým a trpělivým 
vedením tu vzniklo plno nádherných 
a pestrobarevných květináčků, že jen 
těžko byste okem rozeznali dílo pro-
fesionála od našich mladých květi-
nářů. Děti si květinové tvoření užily 
a svými výrobky obdarovaly mamin-
ky a babičky.

A protože se odpoledne v knihovně 
stala krádež komiksů, naše děti šly 
pátrat po zločinci. Nejdříve sesbíraly 
důkazy, které pachatel v knihovně po 
sobě zanechal, poté posbíraly otisky 
prstů a na závěr sestavily protokol, ve 
kterém vyfiltrovaly pachatele.

Obě skupiny si vedly velmi dobře, pa-
chatele určily správně, tak jsme se od-
měnili osvěžující točenou zmrzlinou.

Středa bývá naším výletním dnem 
a ani na tomto táboře tomu nebylo ji-
nak. Naším cílem byla nedaleká obo-
ra ve Žlebech, ve které jsme se těšili 

na ukázku dravců. Poštolky, puštíci, 
supi, orli nebo mluvící krkavec, to 
vše se nám předvedlo za zajímavého 
povídání zdejšího chovatele Ondry. 
Nepřišli jsme ani o krmení krásných 
bílých jelenů. Tento den nás slunce 
nešetřilo a pálilo, tak jsme se rychle 
odebrali k autobusu a přejeli k další-
mu cíli naší výpravy, k Národnímu 
zemědělskému muzeu v Čáslavi. Tady 
si pro nás připravili komentovanou 
prohlídku zemědělské techniky. Pro-
šli jsme všechny hangáry s traktory, 
kombajny, sklízecími mlátičkami či 
motocykly. Obdivovali jsme vyna-
lézavost a šikovnost našich předků 
a porovnávali se současností. Znave-
ni horkem jsme usedli do autobusu, 
někdo mlčky pozoroval ubíhající kra-
jinu k domovu, jiní ji prospali, někdo 
vstřebával další pěkné zážitky.

O čtvrteční program se nám posta-
rali strážníci městské policie. Víme, 
jak vypadá jejich běžný pracovní den, 
o co všechno se starají. Měli jsme 
možnost prohlédnout i policejní auto 
a vyzkoušet všechny signály. Dokáže-
me pomocí odchytové tyče odchytit 
jakékoliv zvíře nebo rozebrat zbraň. 
Pouta a vysílačky byly ale pro naše 
děti největším lákadlem.

I když slunce vysílalo horké paprs-
ky i tento den, nedali jsme se a pěšky 
vyrazili za našimi hasiči. Nikoliv na 
jejich stanici, ale k rybníku na Dubi-
ně. Ano, teď teprve začalo to správné 
dobrodružství. Otevřené hasičské 
auto, člun a paddleboard na hladině, 
stříkací hadice. Jistě víte, jak tohle 
všechno asi dopadlo. Než se děti 
vystřídaly po skupinkách na člunu, 
ostatní mezitím prozkoumávaly ka-
ždý kousek velkého barevného auta. 
Oblékly si hasičkou uniformu, helmu 
i boty. Jen těžko jsme je odsud zmá-
čené dostali zpět.

A že bylo adrenalinových zážitků 
na čtvrtek už dost? To ano, ale ještě 
tu byla pomyslná třešnička za tímto 
dnem. Jízda na čtyřkolce. Pod taktov-

kou zkušeného řidiče si naši táborníci 
vyzkoušeli řídit čtyřkolku, a kdo se 
přece jen bál, toho řidič svezl sám.

Pátek. S programem zdaleka ne-
končíme a do Zruče za námi zavítal 
spolek „Zachraň život“ s programem 
„Kocour Preventista“. Jak poskytnout 
první pomoc, jak se zachovat v nou-
zové situaci nebo na jaká telefonní 
čísla zavolat při nebezpečí a ohrožení, 
to naše dětí vědí. Součástí této pre-
vence bylo i správné chování cyklis-
tů na vozovkách. A protože si všichni 
vedli skvěle, na závěr se každý projel 
na elektrické koloběžce.

Po obědě jsme si sedli do velkého 
kroužku a společně si shrnuli proži-
tý týden. Už teď víme, že nám roste 
nová generace hasičů a policistů, do-
konce i rybáři se mohou těšit na nové 
parťáky do spolku a dvě slečny chtějí 
pracovat v květinářství.

A jak je naším zvykem, předali jsme 
si dárečky, diplomy a spokojeni, že 
vše dopadlo, jak mělo, jsme děti pře-
dali jejich rodičům.

Ráda bych touto cestou poděkovala 
všem těm, kteří se ochotně podíleli na 
programu tohoto turnusu. Děkuji za 
vaši trpělivost, čas a nadšení.

Čím budu, až vyrostu? – příměstský tábor ve spolkovém domě 8.–12. 7. 2024

FOTA: ARCHIV AUTORA
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Jana Špačková

Ve třiadvaceti založili manželé 
Anna a Jan Holubovi z Českého 

Šternberka vodáckou cestovku Povoda. 
Psal se rok 2006 a tehdy si Holubovi 
vystačili s dvacet let starým autem 
a s vozíkem na lodě. O dva roky později 
přidali k cestovce i půjčovnu. A každou 
úspěšnou sezónu pak svoje podnikání 
rozvíjeli – přibývaly lodě, novější auta, 
větší vleky, loděnice a zaměstnanci. 
Loni využilo služeb Půjčovny lodí 
Samba jen na řece Sázavě skoro 50 000 
vodáků, další tisíce usedly do lodí na 
Ohři, Otavě, Lužnici nebo Moravě. 
S Povodou vyrazily loni za zážitky po 
evropských řekách stovky vodáků.

Kde se vzal tvůj vztah k vodě, řece, 
vodáctví?

Rozhodně nejsem vodák od naroze-
ní. Párkrát jsem byla na vodě s rodiči, 
ale opravdu jsem se začala vodáctví vě-
novat až s mým, tehdy budoucím, mu-
žem. Léto jsme trávili jako instruktoři 
na řekách, na jaře a na podzim vyráželi 
na delší cesty do zahraničí, kde splou-
vání pro nás neznámých řek bylo vždy 
na programu. I na kajaku jsem začala 
jezdit až v dospělosti, což má tu nevý-
hodu, že se člověk více bojí. Takže i po 
letech jsem stále spíš učedník a mám 
se kam posouvat a co zlepšovat.

Vzpomeneš si na svoje první splutí?
Poprvé jsem jela s rodiči tady na 

Sázavě z Týnce do Pikovic, bylo mi 
asi čtrnáct. Moje odvážná maminka 
mne posadila na kormidlo a sama si 
sedla ke mně na háčka. Pamatuji si 
z toho především to, že jsem díky 
svému neumětelství netref ila čtyři 
metry širokou šlajsnu, narazily jsme 
do kozy a převrhly se.

Jaké byly začátky vodácké cestovky 
Povoda?

Začátky Povody byly takové správně 
punkové. Lodě jsme kupovali starší, 
kde se dalo. Vlek na lodě jsme vystavě-
li z nejlevnějšího a nejmenšího vlíčku 
z hobbymarketu. No a auto – dvacet 
let staré VW T3 – si se zbytkem výba-
vy nezadalo. Ale nějak to vše klapalo, 
auto se nezastavilo, vlek se nepřevrhl 
a lodě neprodřely. Na konci této se-
zóny jsme potkali Tondu Železného, 
který zrovna přicházel na trh s novou 
kanoí Samba. Slovo dalo slovo a od 
druhé sezóny je naše podnikání pevně 
spojeno s kanoí Samba.

Jinak vodáci se na nás nabalovali tak 
nějak organicky. První rok pro nás můj 
kamarád z vysoké školy naprogramoval 
web, na který jsme napsali: „Vezmeme 
vás na vodu, pošlete nám peníze!“ 

A ono to fungovalo, takže jsme moh-
li dokoupit vybavení, které nám ještě 
chybělo a vyrazit na první akce.

Proč jste po dvou letech přidali 
k podnikání půjčovnu?

V cestovce to fungovalo a doteď 
funguje tak, že se o lidi staráme 24/7. 
Nejen na vodě, ale i v kempu, pomůže-
me se stavěním stanu, zorganizujeme 
táborák, hry pro děcka, najdeme dob-
rou hospodu.

Napadlo nás, že mít půjčovnu bude 
v podstatě bez práce – dnes se tomu 
smějeme, protože přece půjčíte lodě 
a máte pár dní klid, než vám je lidi 
zase vrátí. Tak především, více než po-
lovina výpůjček je na jeden den, takže 
rozpůjčujete lodě a už mažete do dal-
šího kempu je sebrat. A samozřejmě, 
je s tím i spousta další práce. Kaž-
dopádně, objednali jsme si pro naši 
půjčovnu kanoe Samba u Tondy Že-
lezného – padesát kusů. A zrovna ten 
rok šel v televizi seriál Proč bychom 
se netopili. A najednou všichni chtěli 
na vodu a nová půjčovna na Sázavě se 
hodila. Tak jsme další rok počet lodí 
navýšili, posléze jsme přidali i rafty 
a po pár letech dost divokého růstu se 
nám počet kanoí ustálil kolem pěti set 
a raftů kolem osmdesáti. Některé ter-
míny – třeba červencové svátky – by 
se rozpůjčoval i dvojnásobek lodí – ale 
to už by se na řece nedalo hnout, takže 
počty už zvyšovat nechceme.

Vaše oranžové kanoe mají nálepku 
nepotopitelných. A v čem jsou vý-
jimečné?

Ony jsou skutečně nepotopitelné. Ne 
že by se nemohly převrhnout, zrovna 
na letošním Samba Maratonu se mi to 
povedlo, ale mají dutý kýl a sedačky, 
ve kterých je vzduch, takže i po pře-
vržení se loď drží u hladiny a neklesá 
ke dnu. A to usnadňuje její záchranu.

Kromě této výhody jsou Samby o pár 
centimetrů širší než kanoe jiných vý-
robců, což oceňují především objem-
nější vodáci a také rodiny s dětmi, se 
psy a s velkou bagáží! A pak takové 
drobnosti – plastová rovná sedátka 
méně tlačí do zadku než dřevěné lavič-
ky, vepředu a vzadu na lodi je příjemné 
kulaté madlo na nošení, v kýlu jsou zase 
otvory na uvázání bagáže, i když dnes 
už si hodně vodáků nechává bagáž od 
nás převážet z kempu do kempu.

Se Sambami se dá ale vyrazit i na 
divočejší vodu. Sjížděli jsme na nich 
Stvořidla, kanál v Roudnici nad La-
bem i vodopády v Chorvatsku. Tak-
že si plavbu na nich užije začátečník 
i zkušený vodák.

Na Sázavě provozujete od května do 

června jedenáct loděnic. Jak jste na 
tom na dalších řekách?

Na všech řekách se snažíme mít lo-
děnici vždy po jednodenních etapách. 
Loděnice je místo, kde si mohou vo-
dáci vyzvednout loď nebo ji vrátit 
bez poplatku za dopravu. Tím, že 
z daného místa vyplouvá vždy hodně 
vodáků, tak se cena dopravy – a že to 
dnes není levné – rozmělní mezi více 
výpůjček a ve výsledku ji nemusíme 
vodákům účtovat. Často se dokonce 
povede i to, že jeden vodák loď vrátí 
a další si ji namístě druhý den vyzved-
ne, takže ji vůbec nemusíme převážet.

Na Otavě se chystáme rozšířit naši síť 
a měli bychom mít letos osm loděnic, 
na Ohři jich máme devět a na Lužni-
ci jich mají dokonce stejně jako my na 
Sázavě – tedy deset – Lužnice se totiž 
rozdvojuje a je třeba ošetřit starou i no-
vou řeku.

Jací jsou vlastně Češi vodáci? Pro-
měnili se ti, co vyrážejí na vodu? 
Jací byli v roce 2006 a jací jsou 
o takřka dvacet let později?

My sledujeme především zkracování. 
Zatímco dřív byla nejobvyklejší doba 
výpůjčky čtyři dny, dnes je to jeden 
den. Část vodáků ještě jede na dva dny 
a na delší dobu vyráží jen ti opravdu 
skalní. Řekla bych, že na vodu jezdí 
víc lidí – i ti, co nejsou úplně zkuše-
ní, a ti právě těží z našich stabilních 
kanoí. Pro nováčky ve vodáctví také 
připravujeme jednodenní nebo víken-
dový vodácký kurz, aby se naučili zá-
klady a mohli pak sami bezpečně plout 
po řekách.

Mám velkou radost z rodin s dětmi, 
přijde mi to jako skvělý způsob, jak 
s dětmi trávit čas v přírodě – s výjim-
kou jedné řeky, kde my lodě nepůj-
čujeme a kde bohužel vodáctví opa-
novalo hromadné opilství. S našimi 
dětmi jezdíme na vodu často, většinou 
s přespáním v kempu a úplně nejrad-
ši vyrážíme na řeky, kde lze ještě spát 
nadivoko. Les, louka nebo kamínková 
pláž je pro ně to nejlepší hřiště.

Jaká je v ČR ve vašem podnikání 
konkurence?

V ČR funguje mnoho půjčoven 
a v exponovaných termínech by jich 
snad mohl být ještě víc. Proto mi při-
jde, že je vlastně dost zákazníků a pro 
všechny, a i díky tomu máme většinou 
přátelské nebo aspoň korektní vztahy. 
Ustálilo se, že si navzájem vracíme 
třeba ztracená pádla, nebo navigujeme 
zbloudilého klienta od konkurence, 
aby našel tu svoji půjčovnu. Osobně 
doufám, že ta přátelská atmosféra 
mezi půjčovnami vydrží co nejdéle, 
protože je fajn pracovat v prostředí, 

kdy si lidé nepodráží nohy a podání 
ruky platí stejně jako psaná smlouva.

A co Sambu a Povodu od této kon-
kurence odlišuje?

To bych si nedovolila říkat, co nás 
odlišuje. Jenom vím, o co se snažíme. 
Lidé k nám jezdí na dovolenou, ať už 
na víkend do půjčovny, nebo na zájezd 
někam do Francie nebo do Itálie. A já 
cítím velkou zodpovědnost za to, aby 
si tu dovolenou užili, aby si odnesli 
silné a pokud možno i krásné zážitky 
a vraceli se domů s pocitem, že o ně 
bylo dobře postaráno. To vnímám 
jako naše poslání.

Jak vypadá léto rodiny Holubo-
vých? Trávíte dovolenou na řece?

Milujeme pobyt v přírodě a jízda po 
řece nám to umožňuje. Zvláště s ma-
lými dětmi, které sotva unesou sebe, 
natož aby šly někam s batohem. Takže 
už několik let jezdíme každé léto na 
vodáckou expedici na některou z pol-
ských řek, všechno jídlo, všechny věci 
si vezeme v lodi, zakempujeme v lese, 
rozděláme oheň, uvaříme v kotlíku. 
Po týdnu jsou děti špinavé, ale šťastné 
a i my jsme psychicky odpočatí, při-
praveni do další práce.

Je teď po letech ještě řeka koníčkem 
nebo spíš prací?

Ona se ta naše práce neliší od práce 
v jiných oborech. Účetnictví, správa 
webu, marketing, personalistika, to je 
můj denní chleba. Můj muž zase spra-
vuje auta, sváří, staví, bourá… Jsme 
malá firma, takže je té práce kolem ne-
konečně a musíme v několika lidech 
obsáhnout mnoho oborů. A když se 
potom dostaneme na vodu, tak pro 
mne je to stále čirá radost –, ať už jedu 
soukromě s rodinou nebo třeba jako 
průvodce na náš zájezd – vždycky je 
to pro mě za odměnu.

Co dělají majitelé vodácké cestovky 
a půjčovny lodí v zimě, když kolem 
řek leží sníh?

To je velký benefit naší práce, kte-
rý si užíváme několik posledních let. 
Pronajali jsme si malý byt u lanovky 
v Krkonoších a zimní měsíce trávíme 
tam. Naši zimní práci vyřešíme na 
dálku, děti chodí do školy a školky na 
horách a každou volnou chvíli trávíme 
venku na sněhu.

Jaké jsou plány na letošní sezónu?
Letos otevíráme novou loděnici ve 

Zruči nad Sázavou. To město nabízí 
spoustu skvělých aktivit pro návštěv-
níky, vodácké muzeum, zámek, krás-
ný zámecký park, obrovské dětské hři-
ště, kuličkodráha… Navíc je to místo, 

odkud je v řece voda i za toho největ-
šího letního sucha. Takže zde bude 
od letoška možné zahájit i ukončit 
plavbu. U naší loděnice bude i místo 
na parkování a doufáme, že vodácký 
výlet Zruč – Zliv nebo Zruč– Kácov 
najde mnoho fanoušků.

A co chystá Povoda a Samba do dal-
ších let?

Pro nás je asi velkou výzvou udržet 
kvalitu služeb. Dobré služby záleží 
na dobrých pracovnících a každý rok 
musíme nabírat nové – je to přece 
jenom sezónní práce. A s větším po-
čtem spolupracovníků je stále těžší 
předat jim to nadšení pro věc, to od-
hodlání dělat práci s láskou k vodá-
kům a s pochopením pro lidi, kteří 
jsou na vodě poprvé a občas vyvádějí 
i pěkné hlouposti.

Se třemi dětmi jste velmi aktivní, 
kromě podnikání se angažujete 
v Sokole v Českém Šternberku. Co 
pro vás znamená Sokol?

Sokol v Českém Šternberku je moje 
srdeční záležitost. Na sokolovnu to-
tiž koukám z okna. Odstěhovala jsem 
se z Prahy do Českého Šternberka za 
prací a dlouho jsem si říkala, že by se 
s tím mělo něco dělat. Areál Sokola 
byl zanedbaný, na volejbalovém hřišti 
stál plot, atrakce na dětském hřišti 
se rozpadaly. Dali jsme dohromady 
partu deseti lidí, kteří jsou skvělí tím, 
že jsou ochotni nezištně pracovat 
pro dobrou věc, proto, aby to v naší 
vesnici vypadalo pěkně, aby si děti 
měly kde hrát a kde sportovat a aby 
se lidé setkali na různých akcích. Jde 
to tedy pomaleji, než bych si přála, 
ale povedlo se nám vybudovat nové 
tartanové hřiště na volejbal, malý fot-
bal, basket a nyní hledáme cesty, jak 
zrekonstruovat dětské hřiště a budo-
vu sokolovny.

V Sokole také organizujeme různé 
vesnické akce – čarodějnice, dětský 
den, Kateřinskou zábavu a přijde mi 
super, že se zde mohou sousedi sejít 
a společně se pobavit. Je to běh na 
dlouhou trať, ale věřím, že bude jed-
nou ze šternberského Sokola krásný 
volnočasový a spolkový areál.

Máte ještě čas na nějaké záliby?
Na jaře, v létě a na podzim moc ne. 

Několikrát za sezónu se dostanu na 
kajak a občas – výjimečně – si jdu za-
běhat. Ale vynahrazuju si to v zimě, 
kdy si užívám hory a nabírám sílu na 
další letní sezónu.

Tipy na výlety se Sambou najdete na 
www.blanik.net a www.pujcovna-lodi.
cz. Informace o vodácké cestovce Po-
voda hledejte na www.povoda.cz.

rozhovor: Oranžové kanoe Půjčovny lodí Samba brázdí nejen Sázavu a Lužnici

Petr Řehořka

Pracovně se na zručském zámku 
pohybuji od září roku 2006, kdy 

jsme jako dodavatelská společnost pře-
vzali staveniště první etapy projektu 
„Zručský zámek ožívá“. Tehdy jsme 
ještě ani netušili, že tato nikoli malá 
akce (turistické zpřístupnění části in-
teriérů východního křídla, generálka 
zámecké věže, vestavba výtahu, zpří-
stupnění podkroví novým schodiš-
těm, nové infocentrum a pokladna) 
bude pouze první etapou neobyčejně 
rozsáhlé investiční činnosti, jejímž vý-
sledkem bude nejen téměř kompletně 
renovovaný zámek, ale i přilehlý bý-
valý poplužní dvůr, který je z hlediska 
historického vlastně nedílnou součástí 
zámeckého areálu.

Na tuto, do několika etap rozdělenou 
grandiózní akci se vedení města sou-

stavně daří shánět dotace z různých 
zdrojů, takže na vlastních bedrech leží 
jen určitý podíl vložených prostředků. 
I tak jde o nemalé částky, čímž město 
Zruč deklaruje svůj vzácně vřelý vztah 
k vlastní historii, za což patří všem za-
stupitelům z předešlých osmnácti let 
a vlastně všem občanům města nehy-
noucí dík. Výsledkem je totiž nejen 
zachráněná vzácná památka, doslova 
„Klenout pozdního romantismu“, ale 
i nesmírně atraktivní turistický cíl, 
jehož věhlas díky aktivní propagaci, 
a především skvěle řízenému provozu 
dalece přesahuje hranice České kotli-
ny a návštěvnická čísla mu může závi-
dět většina památek ve správě Národ-
ního památkového ústavu.

Osobně mne velice těší, že mám pří-
ležitost se na této bohulibé činnosti 
podílet, a vědomí, že se možná někdy 
v historických análech objeví i moje 

jméno vedle takového velikána české 
architektury, jakým je Jan Vejrych, 
autor romantické přestavby zámku 
z let 1893–1897 (1909), mne už teď 
naplňuje hrdostí a pýchou…

Vzácnou vlastností vedení města 
Zruče je neuspokojení z dosavadních 
úspěchů a z toho plynoucí touha po-
souvat věci dopředu, což je podmín-
kou udržení a potenciálně i navýšení 
návštěvnosti objektu a všech jeho slo-
žek a prohlídkových okruhů. Takovou 
záležitostí je i plán realizace nové ná-
vštěvnické trasy s pracovním názvem 
„Zručský hrad“, která hosty provede 
běžně neviděnými prostorami hrad-
ního sklepení (cisterna na užitkovou 
vodu, loch na uskladnění potravin, 
lednice, podsklepení parkánu = de 
facto vojenské kasematy) a snížené-
ho přízemí (bývalá černá kuchyně 
dnes nešťastně ztracená v organizmu 

dnešní vinárny). Součástí prohlídky 
bude ale i mnohem mladší stavební 
prvek přízemí arkádové chodby po-
stavené Adolfem Schebkem na konci 
devatenáctého století a zapojeno bude 
i schodiště, vzniklé na přelomu sedm-
desátých a osmdesátých let dvacátého 
století v souvislosti s realizací zámecké 
vinárny a plynová kotelna z roku 2015. 
První část tohoto záměru (de facto sklep) 
byla provedena v první polovině tohoto 
roku, ovšem bez dokončení druhé části 
by nová trasa postrádala jakoukoliv pro-
vozní a návštěvní logiku. Cílem je vpus-
tit hosta na trasu co nejblíže nádvoří 
a naopak z trasy ho vypustit co nejblíže 
pokladně, protože jen tak je šance, že se 
k ní vrátí a objedná vstupenky i na další 
okruhy nebo zakoupí publikace, knihy 
a upomínkové předměty. Ekonomika, 
holt, je dnes motorem uvažování a vší 
lidské činnosti…

Na tomto místě je nutné zodpovědět 
jeden nepříjemně se vtírající dotaz, co 
se stane se současnou zámeckou vi-
nárnou. Během prací na sklepních 
prostorách jsem měl možnost zhléd-
nout konstrukce a srovnat jejich stav 
se stavem před osmi lety. Věřte, bylo 
to zarážející zjištění. Už tehdy to 
v pořádku nebylo, dnes je ale situace 
zejména v některých ohledech tristní 
a v podstatě havarijní. Vodovodní po-
trubí pochází ze čtyř stavebních etap, 
přičemž ta nejstarší je minimálně sta-
rá sto let a z původní dimenze zaros-
tením vodním kamenem zbývá méně 
než 10 % průřezu. Vzájemná propo-
jení těchto různých systémů perma-
nentně hrozí roztržením a záplavou 
budovy. Elektroinstalace je možná 
udržovat revizním technikem jen „se 
zavřenýma očima“ a riziko úrazu elek-

Zručský zámek ožívá neustále
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Veronika Bokšteflová

O Kotelně jste jistě už někdy slyše-
li. Ve Zruči působí tento nízko-

prahový klub sedmnáct let. Na konci 
srpna proběhne už šestnáctý ročník 
Kotelna festu a nízký práh překročilo 
za léta působení klubu stovky mladých 
lidí. Ve Zruči je to svého druhu jedi-
né zařízení. Děti i mladí lidé si tady 
mohou zahrát na hudební nástroje ve 
zkušebně, ve společenské místnosti 
ping pong, stolní fotbálek nebo spo-
lečně tvořit. V Kotelně je také prostor 
pro cvičení, boxovací pytel a spousta 
stolních her. Probíhají zde také před-
nášky a diskuze o tématech, se který-
mi se mladí lidé potýkají.

Smyslem nízkoprahových k lubů 
je poskytnout bezpečné místo pro 
všechny, kteří ho z různých důvodů 
hledají. Během školního roku mo-
hou mladí lidé přicházet po škole 
do Kotelny třikrát týdně, v průběhu 
prázdnin je to dokonce o den více 
a i v dopoledních hodinách. Řada 
dospívajících sem dochází pravidelně 
a tráví tu, zcela dobrovolně a podle 
svého uvážení, volný čas.

Proč to dělají a co se jim na tom líbí? 
Na to odpovídá jedna z návštěvnic, 
dvanáctiletá dívka. „Je to místo, kde se 
cítím v bezpečí, kde můžu jenom tak 
být.“ Oproti tomu jiný pravidelný ná-
vštěvník chodí do Kotelny především 
cvičit na kytaru do místní zkušebny. 
Doma sice občas také hraje, ale hlasitá 
hra rodinu pochopitelně ruší. V Ko-
telně se navíc může potkávat i s dal-
šími mladými hudebníky. Hrají pak 
dohromady a mají tak vlastně svou 
kotelnickou kapelu.

Právě to, že zde mohou děti trávit 
smysluplně svůj volný čas, je hlavní 
výhodou a principem Kotelny. Ve-
doucí sociální pracovnice Lenka vidí 
smysl i v tom, že se dospívající mladí 
mohou vzájemně inspirovat, jak lze 
s časem nakládat a jak čelit různým 
životním situacím. Společně se tady 
totiž díky řadě vzdělávacích aktivit 
i přirozeně v rámci her učí mluvit 
o tom, co prožívají a stavět se ke svým 
problémům čelem. „V rámci klubu po-
řádáme diskuze o tématech, která jsou 
aktuální pro mládež. Mluvíme o du-
ševní pohodě, jak čelit stresu, o různých 
nástrahách dnešního světa. Velkým 

tématem je digitální prostředí a jak se 
v něm bezpečně pohybovat.“

Kluby, jak se říká společně strávené-
mu času v Kotelně, probíhají většinou 
třikrát týdně. Provází jimi Lenka a její 
kolegové Doubravka a Michal. Jejich 
úloha je nejenom dohlížet na chod 
Klubu a vymýšlet aktivity, ale zejména 
dospívajícím poskytují pomoc a pod-
poru. Každý, kdo do Kotelny přijde, 
si nimi může totiž i popovídat. Mlu-
vit přitom mohou o čemkoliv. O škole, 
kamarádech, rodině či svých pocitech.

Pro všechny platí pravidlo, že vše, co 
v rámci rozhovoru zazní, je důvěrné 
a nesmí opustit brány Kotelny. Členové 
a členky klubu zůstávají po celou dobu 
v anonymitě – každý si zvolí při prv-
ní návštěvě přezdívku, kterou jej pak 
všichni oslovují, a po rodném jméně 
nikdo nepátrá. Právě mlčenlivost, ano-
nymita a důvěra jsou základním staveb-
ním kamenem všech nízkoprahových 
klubů. Podobných, jako je Kotelna, je 
v republice přes dvě stě padesát.

Pro Doubravku, která v Kotelně 
pracuje prvním rokem, je nejdůleži-
tější to, že zde všichni dostávají prostor 
pro rozvoj. „Každý se totiž potřebuje 

rozvíjet v klidu a podle svého tempa, 
což mnohdy může být těžké. Kotelna 
představuje právě takové místo, kde si 
každý může dělat, co potřebuje, bez 
nátlaku, ale s určitou mírou vedení, 
dohledu a zejména v bezpečí.“

Do Kotelny může přijít každý. Bez-
pečný prostor zajišťují také pravidla – 
Zákony Kotelny – které každý, kdo 
chce v Klubu pobývat, musí dodržo-
vat. Mezi tyto Zákony patří respekt 
k ostatním či zákaz přijít pod vlivem 
omamných a návykových látek. Ná-
vštěvníci také nesmí mluvit sprostě 
a být agresivní. Žádná jiná omezení, 
kdo se může stát členem, nejsou. Je 
tedy úplně jedno, z jakých důvodů 
a odkud mladý člověk přichází. Stačí, 
že chce smysluplně a v bezpečí trávit 
svůj volný čas a zaváže se respekto-
vat Zákony Kotelny. Navíc vše, co se 
v Kotelně odehrává, je zcela zdarma.

Nízkoprahový klub Kotelna také po-
řádá ve spolupráci s městem Zruč nad 
Sázavou nejrůznější akce pro veřej-
nost. Jarní a podzimní blešáky, veřej-
né hudební akce v Klubu pod názvem 
Open session, dny otevřených dveří 
a tradiční Kotelna fest. Právě ten je 

za dveřmi. O poslední srpnové sobotě 
v Zámeckém parku zahrají kapely, pro 
děti bude připravena řada aktivit a bu-
dou se prodávat výrobky, které vznika-
ly v Klubu po celý rok. „Srdečně všech-
ny na Kotelna fest zveme. Je to hezká 
příležitost se společně potkat a ukázat, 
že Kotelna je živé místo, kde společně 
trávíme volný čas, tvoříme a hlavně se 
podporujeme a pomáháme se společně 
rozvíjet a nacházet sílu,“ zve Lenka.

Kotelna fest proběhne v sobotu 31. srp-
na od 14.00 u Kolowratské věže v Zá-
meckém parku. Na své si zde přijde celá 
rodina – na programu je malování na 
obli čej, bubnování, žonglování nebo 
pletení rasta copánků. Po celý den bude 
znít hudba. Kotelna fest je přístupný 
všem bez omezení a je zdarma, podob-
ně jako veškerá aktivita nízkoprahového 
klubu Kotelna. O tom, co se v Kotelně 
děje v průběhu roku, jaká je otevírací 
doba a další informace, se můžete dozvě-
dět také na sociálních sítích na Instagra-
mu @kotelna.nzdm.open a Facebooku 
NZDM Kotelna – open. Nebo na Dni 
otevřených dveří ve středu 18. září 2024.

Autorka je studentka sociální práce 
a praktikantka v NZDM Kotelna.

Kateřina Koubská

A bylo tu zase pondělí. Další par-
tička mladých táborníků se schá-

zela už od sedmi hodin v zasedací 
místnosti. A protože všichni byli do-
chvilní, mohli jsme zahájit připravený 
program včas a jako tradičně, hurá do 
tělocvičny na společné hry.

Před obědem jsme se prošli po naší 
cyk lostezce a odpoledne strávi l i 
na dětském hřišti. Děti se mezitím 
rozkoukaly, navázaly nová přátelství 
a den utekl jak voda.

Další den jsme měli před sebou ne-
lehký úkol. Výroba městečka Kocour-
kova. Nejdříve jsme si přečetli některé 

kapitoly z této knížky a pak se do toho 
společně pustili. Seznam, co vše musí 
v městečku být, byl dlouhatánský. Ale 
děti se toho zhostily báječně. Jeden 
kreslil nemocnici, jiný park a lavičky, 
vyrostla nám tam i krásná barevná 
škola, dětské hřiště, značky a sema-
fory, ale taky pěkně předražená hos-
poda. Představte si, že pivo tam stálo 
1 500 Kč. Však co, vždyť jsme v Ko-
courkově a tam je možné vše.

Po chodbách voní řízky a batohům 
skoro praskají švy. No jo, je tu středa 
a my se těšíme na výlet. Trochu nám tu 
výletní náladu chtěla překazit vydatná 
přeháňka, ale předpověď slibovala slu-
níčko, tak vyrážíme na autobus. První 
naše zastavení bylo v kočičím útulku 
Alfonz. Zde se nás ochotně ujaly dvě 
paní, které s námi prošly celé zázemí, 
ukázaly kočky, kocoury a nově naro-
zená koťátka, řekly nám jejich jména 
a něco málo o jejich životě. Také nám 
řekly historii útulku a že se aktuálně 
starají o více než 50 koček. Už to vypa-
dalo, že budeme mít o nějaké čtyřnohé 
pasažéry v autobuse víc, tak jsme se 
rychle rozloučili a popojeli o kousek 
dál. Vítala nás brána zábavního parku 
v Herolandu a co ještě? Sluníčko.

Někteří natěšenci si ani nestihli 
sundat batohy a… motokáry, hrad, 
pirátská loď, vodní átrium, skákací 

trampolína, houpačky, tam všude se 
rozeběhli a naplno si užívali tohoto 
krásného dne.

Polovina týdne za námi a je tu čtvrtek. 
Ve spolkovém domě se ve velkém lami-
nují diplomy, mezitím se děti pomalu, 
ospale a znaveně trousí do naší prázd-
ninové základny. A co budeme dělat? 
No přece všechno naruby. Chodíme 
pozpátku, máme trička naruby, špage-
ty jíme příborem naopak a také luštíme 
palindromy. Znáte je? Poradíme vám. 
Tak třeba: „Kobyla má malý bok“. 
Věty, které se čtou stejně i pozpátku. 
Co si budeme povídat, byla to legrace.

Také jsme na pozvání upovídané 
komorné Agáty zašli do zručského 
zámku. Pan baron Schebek odjel, a tak 
jsme mohli prozkoumat a nahlédnout 
do komnat našeho zámku. Agáta 

nám ukázala pýchu tohoto zámku, 
orchestrion, jenž si pan Schebek ladí 
vždy k obědu. Víte, že nejraději baští 
svíčkovou se šesti? Nejen děvčátka si 
vyzkoušela zašněrovat šaty, také jsme 
se podepsali husím brkem, podívali 
se do zámecké koupelny a na závěr? 
Vyzkoušeli jsme si královskou korunu. 
Ale o tom raději ani muk. A když už 
jsme byli v zámku, Agáta nás ještě pus-
tila do Světa kostiček a panenek, kde 
jsme příjemně strávili zbytek odpole-
dne. Cestou jsme se zastavili na točené 
zmrzlině a při návratu do spolkového 

domu nás první rodiče už vyhlíželi.
Náš program se chýlí ke konci a je 

to tak, je tady pátek. A protože takhle 
parta miluje míčové hry, dáme si do-
poledne ještě pěkně do těla.

K obědu jsme se konečně dočkali 
dukátových buchtiček, nebyl snad 
nikdo, kdo si nešel přidat, a tak jsme 
se raději odebrali zpět do spolkového 
domu. Tady na nás čekala Dáša Fle-
ková, která dětem namalovala na ob-
ličeje krásné barevné kočky a kocoury. 
A potom hurá na připravené dárečky, 
diplomy, poslední obejmutí.

Blíží se Kotelna fest. K čemu je vlastně dobrý nízkoprahový klub?

V Kocourkově aneb Příměstský tábor od 22.–26. 7. ve spolkovém domě

trickým proudem (výpadky proudu 
nepovažuji za problém) je dle mého 
názoru neúnosné. Nejvíce kritický je 
stav dřevěného stropu pod kuchyní, 
který vlivem ne právě šťastného řešení 
skladby podlahy a provozu kuchyně 
(vlhkost, zatížení) kompletně degra-
doval a v současné době hrozí fatál-
ní havárií. Jako autorizovaná osoba 
ČKAIT jsem povinen majitele objek-
tu na tuto skutečnost upozornit, a po-
kud by nenastalo z jeho strany účinné 
opatření (počínaje uzavřením provo-
zu až po statické a hygienické provi-
zorní zajištění = odhad cca 1 mil. Kč), 
musel bych povolat statika – soudní-
ho znalce a postupovat úřední cestou. 
Zde je také nutné zdůraznit, že vinu 
na tomto stavu nenese ani bývalý, 
ani současný provozovatel (recenze 
ZRUČných dobrot na Googlema-
ps i Mapy.cz činí fantastických 4,9 
hvězdiček!) ale pouze a jen naprosté 

morální i technické dožití inkrimino-
vaných prostor a konstrukcí.

Vším výše uvedeným se citací oblí-
beného rčení: „Když se řekne A, musí 
se říci i B…“, dostáváme k problemati-
ce budoucího umístění gastroprovozu. 
Představme si – máme turistický cíl 
se dvěma velmi atraktivními okru-
hy (Zručský zámek a Zručský hrad) 
a k tomu spoustu dalších skvělých 
dílčích složek (Příkop, Vodácké mu-
zeum, Příběh řeky Sázavy, Kolowrat-
ská věž). Je krásný letní den a mnohý 
návštěvník nebo třeba školní výlet by 
zde rád zůstal déle a navštívil okruhů 
více… Kde si zkrátí čekání, odpočine 
a občerství se limonádou, kávou, zmr-
zlinou…? Začne hledat, načež možná 
najde v průjezdu mezi čtyřmi různými 
vstupy dveře a bude scházet po scho-
dech dolů do temného sklepa, mezitím 
ho nejspíš chuť na studenou limonádu 
i zmrzlinu přejde. O nějaké efektivní 

možnosti obsluhy nádvoří nemůže 
být ani řeči… Co teď…? Bude čekat 
ve sklepě na další prohlídku, nebo se 
otočí a odjede za nějakým jiným tu-
ristickým cílem? Sám jsem vášnivým 
návštěvníkem našich hradů a zámků, 
mnohé znám díky své profesi dobře 
i „provozně zevnitř“, a proto vím, že 
oblibu i ekonomický úspěch mají jen 
takové zámecké provozovny, které 
jsou v centru dění a turistům ihned 
na očích, pobytově přívětivé, uvnitř 
i venku snadno obsluhovatelné a kde 
mají návštěvníci bezprostřední pře-
hled o všem, co se v areálu děje a mo-
hou se rozhlížet na všechny světové 
strany. Nehledě na blízkost čistých 
a prostorných veřejných toalet a po-
třebu existence kvalitního zaměstna-
neckého zázemí.

Shodou okolností takové místo na 
zámku máme! Kromě všech v před-
chozím odstavci v yjmenovaných 

marketingových, návštěvnických 
a provozních výhod je nesmírně cen-
nou devizou obecný fakt, že na zámku 
sídlí kompletní městský úřad, a díky 
celoroční agendě a návštěvnosti tak 
má kavárna potenciál fungovat nejen 
v turistické sezóně. Prostory úřadu 
jsou navíc samostatně uzamykatelné 
a kavárna tak dokonce ani nemusí ko-
pírovat jeho pracovní dobu. Letní po-
sezení pod slunečníky na zámeckém 
nádvoří se stane zajímavým nejen pro 
turisty, věřím totiž, že si sem budou 
opakovaně nacházet cestu i mnozí 
obyvatelé města. Prostě a jednoduše 
řečeno je přesun kavárny ze sklepa již-
ního křídla do přízemí křídla severní-
ho tak jednoznačnou volbou, že si do-
voluji učinit odhad cca trojnásobného 
obratu oproti dnešní vinárně i určitý 
kladný odraz v návštěvnosti zámku.

Na závěr si dovolím upozornit malým 
„oslím můstkem“ na možný příběh bu-

doucí kavárny. Západní část severního 
křídla zámku v sedm desátých letech 
devatenáctého století přestavěl (v pod-
statě zachránil z trosek) tehdejší maji-
tel zručského velkostatku, ve své době 
veleznámý český politik a podnikatel 
v médiích Jan Stanislav Skrejšovský 
(1831–1883), člen strany Staročechů 
a „enfant terrible“ předlitavského 
mediálního prostoru. Jako novinář 
se silnými politickými názory i bul-
várním přístupem k jejich prezentaci 
nepochybně býval štamgastem v praž-
ských i vídeňských podnicích podob-
ného charakteru. Věřím, že by se mu 
kavárenské využití jím financované 
stavby (jeho investorství je zvěčněno 
do nárožního kamene) opravdu líbilo 
a nebylo by možná od věci tohoto ne-
smírně zajímavého muže, jehož osudy 
by klidně vydaly na scénář k drama-
tickému celovečernímu f ilmu, zde 
vhodně připomenout…

FOTA: ARCHIV AUTORKY
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Kateřina Kmínková

Malá středočeská obec Rataje nad Sáza-
vou je spíše klidnějšího rázu. O dřívější 

slávě vypovídá krásný, zevnitř zrekonstruo-
vaný zámek či dolní hrad Pirkštejn se zbytky 
bývalého opevnění.

V Ratajích nad Sázavou se mimo například 
známý závod veteránů Rataják také koná 
v hudební branži věhlasná Česká dvouplát-
ková akademie. Letošní dvanáctý ročník se 
uskutečnil od 7. do 14. července a nabídl 
studentům hry na hoboje a fagoty kreativní 
prostředí a renomované lektory. Poslucha-
čům a obyvatelům z okolí navíc akademie 
zprostředkovala tři nádherné koncerty.

Mezi lektory České dvouplátkové akademie 
byl hobojista České filharmonie Vladislav 
Borovka či hobojistka a lektorka jógy Kamila 
Moťková. Na fagoty vyučoval fagotista Čes-
ké filharmonie Tomáš Františ, sólo fagotista 
orchestru Národního divadla Jan Hudeček, 
sólo fagotista Pražského komorního orchest-
ru Lukáš Kořínek, a dokonce i kontrafagotis-
ta Berlínských filharmoniků Václav Vonášek.

Letos se akademie zúčastnilo celkem čty-
řicet mladých hudebníků, z toho sedmadva-
cet fagotistů a třináct hobojistů. Celý týden 
měli účastníci nabitý hudebním programem, 

kde zdokonalovali své technické dovednosti 
a umění hudebního výrazu. Z Německa při-
jela lektorka Michaela Špačková, která učila 
děti improvizovat a performovat, což bylo pro 
mnohé nové a inspirativní.

Akademii navštívil také opravář hudebních 
nástrojů Roman Zlesák, který studentům 
zdarma zkontroloval a seřídil nástroje.

V rámci akademie se uskutečnily tři kon-
certy. První z nich byl koncertem lektorů, 
zatímco na dalších dvou vystoupili samotní 
účastníci, kteří předvedli skladby, na kterých 
během týdne pracovali. Zahajovací koncert 
byl obzvlášť výjimečný, neboť Český spolek 
dvouplátkových nástrojů předal talentova-
nému studentovi Antonínu Soukupovi pro-
fesionální fagot Püchner v hodnotě jednoho 
milionu korun k bezplatnému užívání po 
dobu jeho studia. Tento dar byl výsledkem 
partnerství mezi spolkem dvouplátkových 
nástrojů a společností Püchner, založeném 
na historických vazbách s Kraslicemi, kde 
společnost do roku 1948 působila.

Jedním z vrcholů akademie byl koncert ko-
morní hudby na nádvoří hradu Pirkštejna, 
kde se představil dvouplátkový soubor slože-
ný ze všech účastníků a lektorů.

Nejmladší účastník, teprve desetiletý fago-
tista, vzbudil obdiv a úsměvy svým roztomi-

lým vzhledem vedle nástroje, který byl vyšší 
než on sám.

Poděkování patří městysu Rataje nad Sá-
zavou za poskytnutí prostor zámku, Ondřeji 
Kobzovi za možnost výuky ve starobylých 
hradních pokojích a waldorfské škole Rato-
lest za zapůjčení tříd. Děkujeme také Minis-
terstvu kultury ČR, Státnímu fondu kultury 
ČR, společnosti Buffet Crampon, Kavalier 
Glass Sázava, Oboissimo, s. r. o. a ratajskému 
Klubu Čtrnáctka za jejich podporu, bez které 
by se tato akce nemohla uskutečnit.

Martin Prachař

V neděli 9. června 2024 se ve Zru-
či nad Sázavou konala tradiční 

přehlídka dechových hudeb Mladé 
dechovky – tentokrát předjubilejní 
39. ročník. Akci pořádala místní ka-
pela ZRUČSKÁ DESÍTKA ve spolupráci 
s městem. V příjemném letním odpo-
ledni se v zámeckém parku sešlo pět 
orchestrů, které předvedly své umění. 
O tom, že posluchači byli nadšení, 
svědčí především jejich hojná účast.

Začátek akce patři l Černovické 
dechovce, a to zaslouženě: už mno-
ho let rádi přijímají pozvání a pod 
vedením kapelníka Petra Dětského 
si přijíždějí s chutí zahrát. A tak jim 
mezi účastníky patřila čestná první 
pozice. Jako druhý vystoupil Taneč-
ní orchestr Základní umělecké školy 
Kutná Hora, který měl pro změnu na 
přehlídce premiéru. Zaujal nejen mo-
derním repertoárem a mladými členy 
souboru, ale i uměleckým vedoucím. 

Tím je člen domácí ZRUČSKÉ DESÍTKY 
Tomáš Flos. Přehlídka pokračovala 
vystoupením kapely Traktoranka. Je 
pravda, že samotné umělecké těleso 
mohlo být pro příležitostné poslucha-
če trochu záhadné. Nicméně už jeho 
členská základna, pyšnící se známými 
tvářemi zkušených hráčů, vyvolávala 
veliká očekávání. A ta se zcela napl-
nila: Traktoranka předvedla skvělé 
orchestrální provedení české klasiky. 
Na předposledním a posledním místě 
vystoupili domácí, jak bývá dobrým 
zvykem. Nejprve Dechový orchestr 
Základní umělecké školy ve Zruči 
nad Sázavou, který na tuto přehlídku 
dorazil vůbec poprvé pod vedením 
svých uměleckých vedoucích Mirky 
Kluchové a Tomáše Vobořila. Jejich 
vystoupení bylo plné švihu a tempe-
ramentu. A na závěr vystoupila pořá-
dající kapela ZRUČSKÁ DESÍTKA, tra-
dičně pod vedením svého kapelníka 
Martina Prachaře. Tentokrát ji ovšem 
posílili junioři už z druhé generace je-

jích členů – zpěváci Eliška Šlechtická 
a Jirka Kořínek, na bicí pak Honzík 
Kořínek.

Přehlídka Mladé dechovky byla 
velkým úspěchem a potěšila nejen 
posluchače, ale i účinkující. Jak pří-
jemné bylo znovu vidět známé a kole-
gy z jiných kapel! Některé dokonce ve 
dvoj- až trojrolích v různých kapelách. 
Například Marjánka Černá si kromě 
hraní na křídlovku hned ve dvou or-
chestrech „střihla“ i úlohu moderátor-
ky celé akce a ve všech rolích obstála 
na výbornou. Ještě více nás těší, že rok 
od roku se přehlídky účastní mladá 
generace, a to nejen mezi posluchači, 
ale i v samotných orchestrech.

Ještě jednou bychom chtěli podě-
kovat městu Zruč nad Sázavou za 
podporu a pomoc při organizaci akce 
a také všem věrným fanouškům, kteří 
nás a naše kolegy přišli podpořit. Na 
shledanou příští rok na jubilejním 40. 
ročníku!

Hobojisti a fagotisti z celé republiky rozezněli Rataje již po dvanácté

Mladé dechovky opět ve Zruči

Ivana Jandejsková

Dne 18. 6. 2024 se ve ŠD Zruči nad 
Sázavou konala Dětská pouť. Pro 

děti bylo připraveno několik sportov-
ních disciplín a za jejich splnění děti 
dostávaly žetony, které si pak směnily 
ve stánku za sladké odměny a malé 
ceny. Dítka se náramně bavila, a navíc 
si domů i něco odnesla.

O dva dny později 20. 6. 2024 se 
konala další akce Vítání prázdnin 
s klaunem Ferdou. Klaun Ferda měl 
pro děti připraveno několik písni-
ček k tanci, několik zábavných his-
torek a soutěží. Děti se smály, tan-

čily, soutěžily, a dokonce se přidala 
i většina paní vychovatelek. Během 
představení za námi přišla i Ferdova 
kamarádka dračice Agáta. Na úplný 
závěr měl Ferda pro každého žáčka 
připravený malý dáreček.

Dětská pouť a Vítání prázdnin FOTA: ARCHIV ZŠ

FOTA: ARCHIV AUTORA

FOTA: ARCHIV AUTORKY
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Zručský bigbítový (z)dunění 2024 objektivem Jaroslava Boumy

Úž a sná at m o s f ér a,  sk vě lá  nálada, 
zábava a fantastická hudba

provázely celou sobotu 17. 8. 2024
pát ý roční k festivalu

Zručsk ý bigbítov ý (z)dunění.
Děkujeme kapelám, které předvedly 
neuvěřitelné v ýkony, sk vělému pu‑
bliku a celému produkčnímu t ýmu. 
Mimořádné poděkování patř í  všem 

podporovatelům a par tnerům.
Vy všichni jste byli součástí nezapo‑

menutelného zážitku!
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Kateřina Kmínková

V Želivci u Zruče nad Sázavou na-
stává již třetí školní rok, kdy bý-

valá a skoro padesát let zavřená škola, 
později předělaná na kulturní dům, 
opět ožila dětským hlaholem.

Jednu z místností v kulturním domě 
jsme si totiž s přítelkyněmi pronaja-
ly pro vzdělávání dětí, jejichž rodiny 
hledají menší školní prostředí a indi-
viduální přístup k dětem. Za tímto 
účelem jsme založily spolek s názvem 
Kapka a Kapička a vedle komunitní 
školy jsme otevřely také dětský les-
ní klub, kam mohou docházet i děti 
předškolní.

Naší vizí bylo vzdělávat děti tak, 
aby jejich motivací nebyly pouze 
pasivně-motivační známky, ale aby 
našly vlastní pohnutky pro vzdělává-
ní a mohly se více věnovat tomu, co 
každé dítě konkrétně zajímá a baví. 
Chtěly jsme, aby se děti mohly vzdě-
lávat vlastním tempem, rychlejším 
i pomalejším, podle potřeb jedince. 
Aby mohly trávit dostatek času mimo 
budovu, přirozeným pohybem v pří-
rodě a vystaveni životadárným slu-
nečním paprskům. Než jsme školu 
otevíraly, měly jsme vizi a představu. 
Tato představa, která se později opře-
la o zkušenosti z praxe a o požadavky 
státu na vzdělávání dětí, se mírně vy-
víjela a lehce upravovala.

Po dvou letech vstupujeme do no-
vého školního roku s deseti žáky 
a s pevným obrazem o podobě vzdělá-
vání v Želivci, který se opírá o reálné 
zkušenosti. A myslím, že by možná ně-
koho mohlo zajímat, jak vlastně naše 
„škola“ (možná spíše domškolácká 
skupina) funguje.

Pondělní ráno začíná ranním kru-
hem, kdy se nejprve naladíme zpěvem 
společných písní, někdy přidáváme 
rytmická či rytmicko-motorická cvi-
čení či krátkou hru. Poté každý může 
říct, co zažil o víkendu, jak se má, jak 
se cítí a jiné věci, které má na srdci. 
Tento kruh taktéž využíváme k pře-
dávání organizačních záležitostí – co 

se bude nadcházející týden dít, zda 
budou nějaké změny ve výuce, co nás 
kdy čeká, ale také to, kdo má tento 
týden službu. V rámci kruhu se pro-
tahujeme, narovnáváme svá těla či si 
v závěru kruhu jdeme zaskotačit do 
vedlejší místnosti na airtrack (nafu-
kovací gymnastická žíněnka). Dopo-
ledne se v blocích věnujeme především 
matematice, češtině a angličtině. Děti 
se učí ve dvou skupinách (1.–3. třída 
a 4.–8. třída). Mladší děti potřebují 
ještě více podpory od průvodce, který 
jim vysvětluje zadání úloh či s nimi 
pomocí didaktických pomůcek pra-
cuje na tom, aby mohly probírané uči-
vo vnitřně „zažít“. Starší děti jsou již 
dobře naučeny samostatnosti. Obvyk-
le pracují individuálně na pokrocích 
v matematice či českém jazyku. Jsou 
zvyklí si mezi sebou radit a pomáhat, 
starší mladšímu, ale není neobvyklé, 
že i mladší radí staršímu. A když to 
situace vyžaduje, samostatnou práci 
nahradí frontální výuka s průvodcem, 
který probírané učivo může všem vy-
světlit.

Na angličtinu k nám dochází skvě-
lá lektorka Stanislava Lišková, která 
po letitých zkušenostech opravdu ví, 
jakým způsobem dětem předávat an-
gličtinu. Děti si jí brzy oblíbily a samy 
na sobě pozorují velké pokroky. Do 
školy dochází dvakrát týdně na dvě 
hodiny, v rámci kterých se u ní děti 
střídají po malých skupinkách.

Během výuky se snažíme o opravdo-
vé zklidnění dětí, trénujeme udržení 
pozornosti a schopnost soustředit se. 
Výhodou je, že v malém počtu dětí lze 
k dětem přistupovat individuálně. Ti, 
kteří mají větší problém se soustředit, 
mohou častěji změnit aktivitu, či si 
udělat dřívější pauzu a vyběhnout ven.

Umístění školy na okraji klidné obce 
s velikou zahradou se starými stromy, 
která volně přechází do volné přírody, 
umožňuje dětem v pauzách dostatek 
pohybu venku na čerstvém vzduchu. 
Nejbližší silnice je dostatečně vzdále-
na, tak se průvodci nemusí obávat pus-
tit dítě ven, když vevnitř ještě vysvět-
luje látku někomu jinému. V zahradě 
navíc děti mohou využívat některé 
herní prvky či fotbalové hřiště, slac-
kline, v křoví za pozemkem si zvlášť 
mladší děti rády staví své bunkry či 
lezou na stromy.

Před obědem služba prostírá stoly 
a připravuje myčku na ukládání ná-
dobí. Před jídlem se ještě zklidňujeme 
předčítáním z knihy. Polévku musí 
každý alespoň ochutnat, zbytky na 
kompost nebo slepičkám. Děti po 
sobě odnáší talíře, ukládají do myčky 

na nádobí, otírají stoly a utíkají na dal-
ší aktivitu, kterou je poobědové čtení.

Každé dítě má ve škole svou knihu, 
ze které si každý den po obědě čte. Je 
to chvilka odpočinku, klidu, ticha. 
Děti sedávají jako myšky na gauči, na 
polstrované truhle, pod stolem, leží 
na koberci, či jak to komu vyhovuje, 
a čtou si. Po čtení mohou vyběhnout 
ven a volně si hrát, dokud nezačne 
další aktivita. Někdy odpoledne cho-
díme na delší procházky, někdy tvoří-
me, pracujeme na projektech, děláme 
pokusy, bavíme se o emocích, problé-
mech v kolektivu, motivaci. Někdy 
jedeme do Zruče na sportoviště, ně-
kdy jdeme bruslit na zamrzlý rybník, 
učíme se odborné předměty, někdy jen 
tak sedíme a navlékáme korálky.

Každou středu k nám navíc dochází 
lektorka jógy Daniela Kroftová, kte-
rá dětem umí pěkně protáhnout tělo 
a vede je k meditaci. Malé děti, které 
ještě hodina jógy nebaví, si mohou 
hrát venku. Ty si dokáží dostatek při-
rozeného pohybu zařídit samy.

A středa odpoledne? Ta končí spo-
lečným úklidem. Protože k životu 
patří nejen vzdělání, ale také práce, 
uklízíme si svou školy sami. Děti do-
stanou předpřipravený seznam, co je 
vše potřeba udělat ve které místnos-
ti a rozdělí si, kdo co bude dělat. „Já 
chci záchody!“, „Já si beru kuchyň!“, 
„Můžu prosím zahradu?“, tak nějak 
zní vyhrknuté věty, aby každý mohl 
uklízet tam, kde ho to nejvíc baví.

Možná že vás napadlo – proč uklízí 
ve středu? My totiž ve škole trávíme 
jen první tři dny v týdnu. Náš pro-
voz v Želivci je pouze od pondělí do 
středy, vždy 8.30 – 16. 00. Ve čtvrtek 
děti obvykle mají projektové dny: učí 
se v terénu, jezdí na exkurze, výsta-
vy, do muzeí, na kulturu, někdy nás 
navštěvuje externí lektor. To vše v do-
provodu nikoli školních průvodců, ale 
střídajících se rodičů dětí. A v pátek? 
V pátek jsme domškoláci. Jsme doma, 
učíme se či trávíme čas s rodinou, což 
ke vzdělávání patří taktéž.

Co se oproti dřívějším představám 
hodně změnilo, je používání techno-
logií ve škole. Aktuálně si myslíme, 
že používání digitálních technologií 
škodí rozvíjejícímu se dětskému moz-
ku, odvádí pozornost od přítomnosti 
a narušuje soustředění. Proto je v naší 
škole používání mobilů striktně zaká-
záno, nově i pro průvodkyně.

Nemyslete si však, že je vše stále za-
lité sluncem. Při práci s lidmi, natož 
s dětmi, člověk vždy musí korigovat 
chování kolektivu, podporovat jed-
notlivce, vymýšlet strategie, jednat 

s dětmi o tom, kdo komu jak ublížil, 
a hledat řešení, jak to lze napravit 
a příště se zachovat jinak. Někdy má 
člověk nervy z hluku či nedodržování 
pravidel. Ale myslíme si, že učitel je 
také jen člověk a především by měl být 
upřímný a lidský i v těch nepříjem-
ných situacích.

Myslíme si však, že celkově toto 
„jiné“ vzdělávání dobře funguje. 
Možná nám pomáhá to, že si průvodce 
může utvořit opravdový vztah s dítě-
tem. Možná nám funguje to, že děti 
nezkoušíme, nestresujeme a nehodno-
tíme známkami (vůbec se zdržujeme 
nevyžádaného hodnocení). Určitě 
je fajn, že děti jsou věkově smíšené 
a mladší se učí od starších a starší se 

zase učí trpělivosti s mladšími. Dob-
ře funguje i to, že lze brát ohled na 
individuální potřeby dětí. Možná je 
i dobře, že žádná z průvodkyň nejsme 
systémem vzdělaná učitelka a nemáme 
naučené metody, jak to „zaručeně“ dě-
lat. Možná je právě prima, že i nás do-
spělé vzdělávání sebe baví, a můžeme 
tak růst po boku o generaci mladších 
bytostí. Možná to není dokonalé, ale 
jdeme po té cestě za vzděláním s nad-
šením a jsme zvědavé, kam nás tato 
cesta ještě zavede.

Za podporu Kapky a Kapičky by-
chom rády poděkovali městu Zruč 
nad Sázavou. A koho by to zajímalo 
ještě více, od září máme místo pro dvě 
děti ve věku od 4. do 9. třídy.

Jak se učí děti v Kapce v Želivci

Kateřina Kmínková Kouřové signály stoupající nad 
želiveckým kopcem jsou vidět 

až do Zruče. To velký náčelník Šedý 
medvěd kmene Umpalumpů ze Že-
livce odesílá zprávu do Zručských 
novin, aby všichni věděli, že Želi-
vec je obsazen a obklíčen sedmnácti 
divochy, kteří jsou připraveni své 
pozice hájit.

První indiáni se v Želivci objevili 
již v pondělí 12. srpna a rychle za-
čali přibývat další a další. Při vý-
zvědách, co se tam skutečně děje, 
jsem zjistila následující: dva dospělí 
rudokožci vedou divošskou mládež 
k fyzické i duševní odolnosti. Učí je 
se plazit travou, vyrábět domorodý 
oděv včetně čelenek s pravými péry 
či lovit. V lesíku si staví svá první, 
primitivní obydlí podobná tee-pee 
a vztyčili dokonce i vlastnoručně vy-
robený a pomalovaný totem. Mýt se 
chodí k potoku. Svou stravu ulovili 

v Hulicích a spřízněná běloška jim 
ji zpracovanou vozí v železném oři 
ještě horkou. Když nasytí své pupky, 
povídají si o své kultuře, vyprávějí 
si dávné indiánské příběhy a pěstují 
tak v mládeži hrdost na své před-
ky. Zajímavá podívaná potom je, 
když v divošských oděvech začnou 
za zvuku tam-tamu zpívat a tančit 
po boku indiánské babičky Staré 
stanové kůže (její jméno přeložené 
do češtiny) své písně. Podobné pís-
ně potom opakují při lovu divokých 
bizonů. Nejmladšímu indiánčeti 
jsou asi čtyři roky, nejstarší děvča-
ta vypadají asi na devět let. Pro své 
mládí se jich nemusíme obávat. Než 
vyrostou, jistě se je podaří zkultur-
nit a vzdělat natolik, aby nebyli pro 
bělochy ohrožením.

Snad nutno dodat, že indiány do 
Želivce pozval spolek Kapka a Ka-
pička. Více o  indiánech v Želiv-

ci a aktivitách spolku najdete na 
kapkakapicka.cz. Uspořádání in-
diánského tábora podpořilo město 
Zruč nad Sázavou v rámci celoroční 
individuální dotace pro neziskové 
organizace působící ve Zruči nad 
Sázavou.

Příměstský indiánský tábor v Kapičce

FOTA: ARCHIV AUTORKY

FOTA: ARCHIV AUTORKY
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Martin Hujer

Do oprav zámeckého areálu včetně 
Zručského dvora město vložilo 

od nákupu zámku v roce 2003 čtvrt 
miliardy korun. Dvě třetiny peněz se 
podařilo získat z různých dotačních ti-
tulů. Bylo realizováno více než čtyřicet 
větších či menších oprav. Zásadní jsou 
čtyři větší etapy oprav. Jak šel čas re-
konstrukce našeho zámeckého areálu?

Vše zača lo nákupem zámku za 
23 mil. korun od restituentů paní T. 
Blažkové, pana A. Schebka a pana B. 
Šafaříka 16. září 2003. Smlouva byla 
podepsána kde jinde než na zámku ve 
velké pracovně. Prodávající městu da-
rovali zámecký park. V letech 2004–
2006 město opravilo svou dominantu 
na těchto místech: zámecký příkop – 
odvodnění, parkány u vodotrysku. 
Nový kabát dostala i část zámecké 
zdi u spodní vinárny. Dále se opravi-
ly krovy na severní a východní straně 
zámku a provedlo se jejich napuště-
ní konzervační látkou. Dokončila se 
rekonstrukce sociálního zařízení. Na 
podzim proběhla výměna střechy na 
špýcharu za měděnou.

Byl zpracován projekt na celkovou 
rekonstrukci naší dominanty, který 
byl rozdělen do etap. Ze Společného 
regionálního operačního programu 
jsme obdrželi 16 mil. na I. etapu, kte-
rá se začala realizovat v závěru roku 
2006. Opravy se dočkala zámecká 
věž včetně fasády a ciferníků věžních 
hodin. Prohlídkové prostory pod věží 
prošly celkovou rekonstrukcí (elekt-
roinstalace, topení, dřevěné obložení, 
podlahy, výmalby, okna atd.). Nově 
bylo vybudováno schodiště do pod-
kroví a samotná část podkroví včet-
ně nové plynové kotelny. V severním 
křídle zámku byl vybudován výtah 
a zázemí nového infocentra. Akce si 
vyžádala 22 mil korun. Zámeckým 
architektem se stal pan Petr Řehořka, 
který na zámek dohlíží již osmnáct let.

Největší investicí byla II. etapa 
rekonstrukce zámeckého areálu za 
105 mil. korun v letech 2008-10. První 
nepřehlédnutelnou změnou této eta-
py byly zrekonstruované příjezdové 
a přístupové komunikace v žulovém 
provedení a nové parkovací stání 
u hřbitova. Vstupní brána a fasáda 
zámku se rozsvítily do žluta. V části 
ohradní zdi před kostelem byl akcep-
tován návrh památkáře a architekta na 
otevření pohledu do parku. Došlo tak 
k vybourání několika polí ohradní zdi 
a byl nainstalován dekorativní dřevě-
ný plot. Všechny schody v okolí zám-
ku byly opraveny a kompletní rekon-
strukcí prošla opěrná zeď pod zámkem 
zakončující zámecký parkán. Železo-
betonové jádro obložené kamenem 
včetně nových schodů působí maje-
státně. Částečnou rekonstrukcí pro-
šla i druhá opěrná zeď. Pro romantiky 
byla obnovena procházka po tzv. Ba-
rončiných vyhlídkách na skále nad 
řekou Sázavou. V celém okolí zámku 
došlo k výměně veřejného osvětle-
ní. Byly vybrány historizující sloupy 
a svítidla v jednoduchém provedení. 
V zámeckém podkroví se nachází ví-
ceúčelový sál, který se může využívat 
pro koncerty, výstavy či přednášky. 
V podkroví najdeme hotové prosto-

ry pro dlouhodobější výstavy s dře-
věnými podlahami a zachovanými 
starými trámy. Dále byly dokončeny 
úpravy v horním patře, kde sídlí měst-
ský úřad. Jednalo se o nové podlahy, 
omítky, elektroinstalaci, opravu oken, 
nové ústřední topení a další. Prostory 
v přízemí slouží jako regionální muze-
um – později přemístěno do podkro-
ví a na jeho místě je městská galerie. 
Kompletní rekonstrukcí prošla větši-
na zámeckých interiérů, které slouží 
prohlídkovému okruhu. V příkopě je 
instalována zábavná stezka pro děti. 
Vše informačně doplnil zvukový pa-
nel u vstupní brány.

V letech 2012–13 bylo obnoveno zá-
mecké jezírko, mlatové cesty a úprava 
zeleně v zámeckém parku včetně nové 
výsadby.

III. etapa projektu Zručský zámek 
ožívá se realizovala v letech 2014–2015. 
Byla opravena Kolovratská věž s novou 
vyhlídkou a expozicí k obraně hradu, 
která je umístěna na jednotlivých 
patrech. V opraveném špýcharu je 
otevřena expozice Příběh řeky Sáza-
vy. Zručský dvůr je nově vydlážděn 
a osvětlen. Zámecký areál má nové 
centrální parkoviště včetně parkování 
autobusů. V samotném zámku prošlo 
rekonstrukcí šest místností. Komplet-
ní rekonstrukcí prošel spodní objekt 
ve Zručském dvoře, kde sídlí expozice 
Vodáctví v Čechách. Celkové náklady 
na tuto etapu činily 56 mil. korun. 
Zámek byl postupně vybavován no-
vým nábytkem a exponáty. Ve stejné 
době se zrealizovala výstavba nových 
bytů ve spodní části Zručského dvora, 
tržnice a pokračovala obnova střech 
Zručského dvora.

Ve Zručském dvoře vyrostly v letech 
2017–2018 veřejné záchody. Slouží 
nejen pro obyvatele našeho města, ale 
i pro turisty a návštěvníky kulturních 
akcí v zámeckém areálu.

S rostoucí návštěvností našeho zámku 
(Návštěvnost našeho zámku stoupla na 
10 tis. turistů v roce 2013, 24 tis. v roce 
2017, 28 tis. v roce 2019 a 36 tis. v roce 
2023) se přistoupilo k modernizaci in-
focentra a záchodů v přízemí zámku. 
V letech 2018–2019 tak vzniklo samo-
statné WC pro ženy, pány a vozíčkáře. 
V rámci projektu došlo na úpravu dis-
pozic infocentra včetně kuchyňky. Při 
rekonstrukci byl objeven středověký 
záchod, který zůstal zachován a částeč-
ně rekonstruován. Ve Zručském dvo-
ře v roce 2023 byly opraveny střechy 
objektu bývalého lihovaru, dále jeho 
fasáda a dozdil se otvor po komínu. 
V roce 2016 byla připravena IV. etapa 
rekonstrukce, která se týká zámeckého 
sklepení a prostor bývalé restaurace – 
dnes kavárny. V roce 2023 byla zahá-
jena první část IV. etapy, která se týká 
zámeckého sklepení a dokončena bude 
v září letošního roku. Nejviditelněj-
ší je vrácení zámecké brány a branek 
do objektu mezi kostelem a zámkem. 
V letošním roce město obdr želo do-
taci na druhou část IV. etapy ve výši 
2,6 mil. korun a práce by měly pro-
běhnout v roce 2025. Celý zámek tak 
projde rekonstrukcí.

Od začátku rekonstrukce již uběh-
lo dvacet let, takže se zvyšují náro-
ky na průběžnou údržbu, která je 
nekončícím procesem. Dále by re-
konstrukcí měly projít byty v horní 
části Zručského dvora – akce je také 
projekčně připravena. Tyto práce, 
pokud budou f inanční prostředky 
a zastupitelé je zařadí do rozpočtu 
2025 a 2026, by mohly začít v prů-
běhu příštího roku.

Je naplňována v i ze na šeho zá-
meckého areálu – „Zručský zámek 
ožívá“ – sta l se sídlem městského 
úřadu, galerie, expozic, turistického 
a kulturního centra.

MĚSTO SPORTŠKOLSTVÍ
Dvacet let oprav zámeckého areálu

Oprava zámecké věže 2007
Barončina stezka 2009 Přístupy k zámku 2009 Zámecký průjezd 2010

Zámecký parkán 2009Budování opěrné zdi 2009 Obrubníky pod zámkem 2009

Nádvoří s pískovcovou dlažbou 2010Nádvoří bez schodů 2009 Nádvoří 2010

Budoucí městský úřad 2009Před zelenou jídelnou 2007 Zrcadlový sál 2009

Vodácké muzeum – oprava střechy 2014Vodácké muzeum 2014 Vodácké muzeum 2015

Vstup do věže 2014Vršek Kolowratské věže 2012 Kolowratská věž 2015 Vršek Kolowratské věže 2015

Veřejné WC ve ZD 2017Budování opěrné zdi letního kina 2010 Zámecká koupelna 2010

Přelakování podlah v podkroví 2020 Rekonstrukce infocentra 2019

FOTA: ARCHIV MĚSTA
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Martin Hujer

• Byla dokončena oprava schodů
u Sázavanky a v ulici Spojovací.

• Proběhla výměna trafa pro naši 
ZŠ a sportovní halu.

• Rekonstrukce komunikací – 
aktuá lně probíhají  dokončovací 
práce v ulici Horní a práce začaly 
v ulici 5. května.  Byla dokončena 
rekonstrukce příjezdu k Sázavance 
a části náměstí MUDr. Svobody

• Město připravuje žádost o dotaci 
na druhou část III. etapy výsadby 
zeleně.

• Podařilo se získat dotace ve výši 
1 mil. korun:

~ na územní plán ve výši 144 tis. 
korun (práce na jeho aktualizaci dle 
nové legislativy již probíhají)

~ na sociá lní práci pro občany 
města ve výši 610 tis. korun

~ na kurs pro začínající podnika-
tele ve výši 150 tis. korun

~ pro naše dobrovolné hasiče ve 
výši 100 tis. korun (nákup čerpadla, 
proudnic a ochranných oděvů).
•  Dále byla dokončena oprava 

střech na bytovém domě za hotelem 
(bývalé jesle) a na naší základní škole.

• Probíhá montáž pěti městských 
fotovoltaických elektráren. Budou 
umístěny na střechy naší základní 
školy a školky Na Pohoří, na objektu 
technických služeb, na školní jídelnu 
a na bytovém domě za hotelem.

• Město podepsalo smlouvu na 
opravu chodníku před prvním pa-
nelovým domem v sadu Míru

• V naší základní škole se moder-
nizují dvě počítačové učebny.

• Město má nové počítačové vyba-
vení stavebního úřadu dle potřeb 
nového stavebního zákona.

• Byl opraven památníček ve Vla-
šimské ulici.

• Středočeský kraj obnovil vodo-
rovné značení přechodů na svých 
komunikacích v celém městě.

• Proběh la  oprava k a na l i zace 
v ulici Poštovní.

• Na dětském hřišti byla vybudo-
vána nová vodovodní přípojka pro 
pítko, mlhoviště a WC.

• Pro dvě třídy mateřské školy nad 
školní jídelnou se buduje menší dět-
ské hřiště.

Martin Hujer

• Vítězem Evropské ceny obnovy 
vesnice 2024 je středočeská obec 
Kostelní Lhota.

• Kraj schváli l rozdělení da lších 
23 milionů korun pro středočeské 
dobrovolné hasiče včetně zručských.

• K raj  chys t á  s   mě st y Je sen ice 
a Roztoky výstavbu nových škol.

• V průběhu tří let bude ve Stře-

dočeském kraji nasazeno celkem 
38 nových vozidel RegioFox, které 
výrazně omladí vozový park. Jeho 
rozsáhlá modernizace vyplývá z do-
datku prodlužujícím stávající smlou-
vu s Českými drahami na regionál-
ních tratích o pět let.

• Ve středních Čechách je bezmála 
230 zvláště chráněných území, péče 
o ně loni přišla na 18,5 mil. korun.

• Kutnohorská Galerie Středočes-

kého kraje představila ku příležitosti 
výročí 60 let od vzniku galerie no-
vou podobu stálé expozice!

• Přes sedmdesát žadatelů o kotlí-
kové dotace uspělo. Senioři a nízko-
příjmové domácnosti mohou žádat 
do konce léta.

• Středočeský kraj rozdělí rekord-
ních 85 milionů korun na podporu 
sociálních služeb.

• Projekt obědy do škol pokračuje 

i v příštím školním roce. Díky němu 
se daří zajistit stravování více než ti-
sícovce středočeských dětí.

• Kraj podpoří městské a soukromé 
nemocnice celkovou částkou 25 mi-
lionů korun.

• Záchranné stanice pro živočichy 
čeká díky krajské dotaci moderniza-
ce a rozšíření.

• Kraj přispěje obcím na vodovody, 
kanalizace a čistírny odpadních vod, 

rozděleno bylo 141 milionů korun.
• Nejnav š t ě vova ně j š ím i  m í s t y 

středních Čech jsou opět Aquapala-
ce Praha a Park Mirakulum.

• Středočeši stárnou, počet seniorů 
v regionu se během tří dekád navýší 
o polovinu. Kraj reaguje cílenou vý-
stavbou sociálních zařízení.

• Zastupitelé schválili 240 milionů ko-
run na investice do krajských nemocnic.

Aktuálně z města – srpen

Aktuálně ze Středočeského kraje

Hřiště pro školku Schody pod Spojovací ulicí Asfaltování Horní uliceČást náměstí opravena

Centrin opravuje fasádu Nová střecha ZŠ Opravená střecha na bytovém domě za hotelem

Dokončené asfaltování v Sázavanky Oprava schodů u Sázavanky Oprava fasády bytového domu za hotelem

Soukromý investor postavil 16 bytů na nám. Míru Staré trafoTrafostanice u ZŠ po výměně trafa Nové trafo pro ZŠ a halu

Oprava kanalizace v Poštovní ulici Opravený památníček ve Vlašimské uliciPráce v ulici 5. května

Opravené zábradlí pod zámkem Kraj obnovil přechody na svých komunikacích Kvete nám to v parkuDokončená Horní ulice

Oprava střechy na městském 
bytovém domě za hotelem

Vodovodní přípojka
 na dětském hřišti

FOTA: ARCHIV MĚSTA
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Výběr ze zásahů HZS ČR Zruč n. S.
v červnu a červenci 2024

• 1. 6. 2024 – Krajské operační a informační středisko vyslalo jed-
notku k dítěti uzamčenému v osobním vozidle ve Zruči nad Sázavou. 
Po příjezdu na místo bylo zjištěno, že holčička sedí ve vozidle, které 
se vinou závady zamklo. Pomocí sady na otevírání dveří vozidel bylo 
vozidlo otevřeno. Dítě bylo v pořádku.

• 7. 6. 2024 – Jednotka byla vyslána k otevření dveří sklepa ve Zruči 
nad Sázavou s podezřením, že se tam nachází osoba a neozývá se. 
Dveře sklepa byly zamčeny. Bylo provedeno násilné vniknutí pomocí 
speciálního nářadí. Ve sklepě byla nalezena osoba při vědomí, která 
byla zraněna na ruce a krvácela. Jednotka provedla zastavení krvácení 
a ošetření osoby. Po příjezdu ZZS na místo byla osoba předána do 
jejich péče.

• 13. 6. 2024 – KOPIS vyslalo jednotku k dopravní nehodě dvou 
osobních vozidel se zraněním mezi obcemi Dolní Pohleď a Slavošov. 
Po příjezdu bylo zjištěno, že došlo k čelnímu střetu vozidel, jedno 
vozidlo stálo v jízdním pruhu a druhé bylo odmrštěno částečně mimo 
vozovku. Na místo přijela ZZS a zraněné osoby byly předány do jejich 
péče. Místo nehody bylo zajištěno nárazníkovým postavením CAS. 
K úniku provozních náplní vozidel nedošlo. Jednotka do příjezdu 
Policie ČR prováděla řízení provozu na komunikaci. Na žádost PČR 
jednotka provedla manipulaci s havarovaným vozidlem. Jednotka pro-
vedla úklid vozovky a po domluvě s PČR byl provoz na komunikaci 
obnoven.

• 2. 7. 2024 – Jednotka byla vyslána k dopravní nehodě traktoru 
a osobního vozidla u obce Nesměřice. Po příjezdu jednotky byli oba ři-
diči mimo havarovaná vozidla. U obou řidičů provedeno před lékařské 
ošetření. Z vozidel došlo k úniku provozních kapalin, které jednotka 
zlikvidovala pomoci sorbentu. Jednotka prováděla řízení provozu na 
komunikaci. Po odtažení havarovaných vozidel byl proveden úklid 
komunikace.

• 12. 7. 2024 – KOPIS vyslalo jednotku k úniku benzínu z osobního 
vozidla u čerpací stanice ve Zruči nad Sázavou. Po příjezdu na místo 
zásahu bylo zjištěno, že se jedná o únik benzínu z přívodní hadice 
nádrže vozidla. Pomocí sorbentu Absodan jednotka provedla zasypání 
uniklého benzínu. Bylo provedeno protipožární opatření, odpojení 
akumulátoru. Vozidlo bylo přemístěno mimo areál čerpací stanice, byl 
zajištěn odtah nepojízdného vozidla a proveden úklid čerpací stanice.

Za HZS ČR Zruč nad Sázavou nprap. Pavel Jelínek

• 1. 7. 2024 – V dopoledních hodinách požádali hlídku MěP za-
městnanci technických služeb města o kontrolu zámeckého parku, 
kde se mělo nacházet mládě dravého ptáka. Na místě bylo zjištěno, 
že se jedná o mladou poštolku, která vypadla u hnízda a nebyla ještě 
schopna letu. Záležitost byla konzultována s pracovníky Záchranné 
stanice pro živočichy ve Vlašimi, kteří si následně mládě převzali.

• 8. 7. 2024 – V odpoledních hodinách kontaktoval hlídku MěP 
operační důstojník PČR s tím, že je v parku u pošty nějak rušno. 
Hlídka MěP se dostavila na místo společně s hlídkou PČR. V parčí-
ku a okolí se nacházelo větší množství vesměs společensky unavených 
osob. Policisty na místě oslovil dvaačtyřicetiletý muž, který uvedl 
že byl napaden neznámým mužem, který se již na místě nezdržoval. 
Vzhledem k tomu, že uvedený nechtěl dále nic řešit a nějaké zranění 
nevykazoval, byla událost pouze zadokumentována.

• 9. 7. 2024 – V 21.50 hodin byla hlídka MěP požádána PČR o kon-
trolu železniční trati ve Zruči nad Sázavou, kde by se měl v kolejišti 
nacházet napadený muž. Strážnici začali prohledávat prostor želez-
niční trati mezi Starou a Novou Zručí, kde bylo zjištěno, že se jedná 
o šestatřicetiletého výtečníka. Uvedený se na kolejích přetahoval se 
svou bývalou přítelkyní. Strážníci dotyčné vyzvali k opuštění kole-
jiště, případ si dále k dalšímu šetření převzala hlídka PČR.

• 17. 7. 2024 – Krádež dvou pivních přepravek byla hlídce MěP 
nahlášena v 18.53 hodin personálem restaurace kempu Rákosí. Do-
tyčný loupežník měl prchat s přepravkami po louce kolem stadionu 
směrem k cyklostezce. Hlídkou MěP byla provedena kontrola garáží 
na skalách, kde byl zastižen čtyřiadvacetiletý krapet unavený mladík, 
který do kopce vláčel dvě pivní přepravky s prázdnými lahvemi. 
Tento byl požádán o vysvětlen a k činu se nakonec doznal. Věc byla 
jako přestupek projednána na místě uložením blokové pokuty.

• 25. 7. 2024 – V 8.54 hodin přijala hlídka MěP oznámení občanů, 
že na panelové komunikaci ulice Lesní leží na karimatce nějaká dív-
ka. Oznamovatelé měli obavu, zdali nemá nějaké zdravotní problé-
my. Strážníci na místě zjistili, že se jedná o sedmnáctiletou účastnici 
nedalekého tábora, která hrála táborovou hru. Hlídce MěP na místě 
vysvětlila, že čeká na spojku, která ji musí oslovit heslem. Strážníci 
slečnu upozornili, že se jen tak nemůže válet na komunikaci a vyká-
zali ji z cesty na trávu. Bez hesla!

Za MěP Zruč nad Sázavou str. Pavel Antoš

Události řešené městskou policií
v červenci 2024

Dne 20. 8. 2024
jsme si připomněli 100. výročí 

narození naší maminky
paní Vlastimily Vackové.

Kdo jste ji znali,
vzpomeňte s námi.

Rodina Vackova, Urbanova 
a rodina Koubských

◆ Koupím Jawa ČZ  – motocykl, skú tr, moped s  SPZ 
i bez, také díly i nekompletní vraky. Děkuji za nabíd-
ky. Tel.: 777 589 258.

◆ Prodám válendu světlé barvy NOVÁ s úložným pro-
storem, rozměry 190 x 80 cm. Mobil: 723 281 312, Zruč 
nad Sázavou.

ŘÁDKOVÁ INZERCE

VZPOMÍNKA

VOLBY DO ZASTUPITELSTVA STŘEDOČESKÉHO KRAJE

OZNÁMENÍ O DOBĚ A MÍSTU KONÁNÍ VOLEB

1. Volby do Zastupitelstva Středočeského kraje se konají:
• v pátek dne 20. září 2024 od 14.00 hodin do 22.00 hodin a
• v sobotu dne 21. září 2024 od 8.00 hodin do 14.00 hodin.

2. Místem konání voleb
ve volebním okrsku č.  1 je volební místnost Nesměřice č.  p. 59  – kulturní místnost pro voliče bydlící 
v obci Nesměřice,
ve volebním okrsku č.  2 je volební místnost Dubina č.  p. 42  – kulturní místnost pro voliče bydlící na 
Dubině,
ve volebním okrsku č. 3 je volební místnost Želivec č. p. 43 – bývalá škola pro voliče bydlící v obci Želivec,

ve volebním okrsku č. 4 je volební místnost Zruč nad Sázavou, Zámek 1 – galerie, přízemí pro voliče 
z  Domahoře a  ze Zruče nad Sázavou z  ulic: V  Maloninách, Ke Ctiborkám, Pod Březíčkem, Fibichova, Smeta‑
nova, Dvořákova, Luční, Ke Stadionu, Říční, Vlašimská, U Koupadla, nám. Malostranské, Průmyslová, Nádražní, 
Přímá, Na Kopečku, V  Paloukách, Ke Brodu, Kutnohorská, Lomená, Jabloňová, Pohleďská, Malostranská, Na 
Stráni, Na Mokřině, Slepá, Nademlejnkem, náměstí MUDr. J. Svobody, Nábřežní, Pod Baštou, Strmá, 1. máje, 
Na Úvoze, Zahradní, M. J. Husi, Dubinská, Lesní, Pod Farou, Ke Kostelu, Na Barborce, Zručský dvůr, Zámek, Pod 
Vysílačem, Modrá, U Chabeřického mlýna, kde jsou přihlášeni k trvalému pobytu.

ve volebním okrsku č. 5 je volební místnost Zruč nad Sázavou, Na Pohoří 575 – Základní škola pro voliče 
ze Zruče nad Sázavou z  ulic: Nová, Příčná, Družební, Budovatelů, K  Bažantnici, Horní, Zámecká, Prostřední, 
Jiřická, Na Farském, Nad Městem, Severní, Hlohová, Vyhlídková, Pardidubská, Na Pohoří, Slunný Vrch 778, 779, 
780, 781, 784, 5. května 401, 411, 437, 448, Okružní 153, 405, 406, 423, 425, 442, 443, 460, 461, 462, 463, Ve 
Smrčkách, Nad Ovčínem, Holšická, Řendějovská, Čestínská, Samechovská, Hodkovská, Lipinská, Želivecká, kde 
jsou přihlášeni k trvalému pobytu.

ve volebním okrsku č. 6 je volební místnost Zruč nad Sázavou, 5. května 510 – spolkový dům, 1. patro
pro voliče ze Zruče nad Sázavou z ulic: Polní, Topolová, Krátká, Školní, Mládeže, Lipová, náměstí Míru, Poštovní, 
sad Míru, Tomáše Bati, 5. května 487, 510, 526, Okružní 480, 481, 498‑501, 513‑516, 536‑573, 577‑585, 598, 
602‑627,641,699‑705, Na Skalách, kde jsou přihlášeni k trvalému pobytu.

ve volebním okrsku č. 7 je volební místnost Zruč nad Sázavou, 5. května 510 – spolkový dům, 2. patro
pro voliče ze Zruče nad Sázavou z  ulic: Revoluční, Dvouletky, Na Výsluní, Spojovací, Průběžná, Družstevní, 
Chabeřická, Slunný Vrch 782, 783, Okružní 628‑639, 643‑654, 677‑682, 717, 718, 1024, Na Vekendech, kde 
jsou přihlášeni k trvalému pobytu.

3. Voliči bude umožněno hlasování poté, kdy prokáže svoji totožnost a státní občanství České republiky platným občanským 
průkazem nebo platným cestovním pasem České republiky. Neprokáže‑li uvedené skutečnosti stanovenými doklady, nebude 
mu hlasování umožněno.

4. Voliči budou dodány 3 dny přede dnem voleb hlasovací lístky.

5. Ve dnech voleb na žádost voliče okrsková volební komise vydá za chybějící nebo jinak označené hlasovací lístky nové.

Oprava odpovědi
na minulou
otázku pro zastupitele
Jana Marečková

Paní kastelánka mě upozornila, že se mýlím, když se 
domnívám, že Svět kostiček a panenek je málo na-

vštěvovaný a nevyužitý prostor. Informovala mě, že je 
to čtvrtá nejnavštěvovanější expozice na zámku. Bývala 
vždy třetí, ale ve chvíli, kdy byly zpřístupněny turnikety 
v Kolowratské věži a Vodáckém muzeu a turisté je mo-
hou navštěvovat v libovolnou a ještě v létě v prodlouženou 
dobu, posunula se na čtvrté místo. Přesto se s návštěvností 
není za co stydět.

Statistika Svět kostiček a panenek 2020–2023:

 Jsem ráda, že jsem se mýlila a Svět kostiček a panenek 
je využíván. To nemění můj názor, že v těchto prostorách 
by se mi líbila galerie.

rok počet osob tržba
2020 1 813 88 970 Kč
2021 2 878 142 730 Kč
2022 2 595 130 210 Kč
2023 3 495 153 780 Kč
Pozn.: rok 2020 byl zatížen epidemií covid‑19.

Dne 28. 8. 2024 vzpomínáme 
třetího smutného výročí, 

kdy nás dne 28. 8. 2021 opustila 
naše drahá milovaná maminka 

paní Dagmar Koluchová.
Kdo jste ji znali,

vzpomeňte prosím s námi.
Synové Oleg a Miloš
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Zprávy z radnice

Usnesení Zastupitelstva a Rady města

Zastupitelstvo města na svém 16. zasedání, konaném 17. 6. 2024,
schvaluje
• prodej pozemku p. č. 1620/16 (199 m2) v k. ú. Zruč nad Sázavou za 

cenu 59 700 Kč + poměrná část nákladů spojených s převodem;
• prodej pozemků p. č. 1620/18 (49 m2) a p. č. 1620/19 (92 m2), vše 

v k. ú. Zruč nad Sázavou, za cenu 42 300 Kč + poměrná část nákladů 
spojených s převodem;

• prodej pozemku p. č. 1620/17 (34 m2) v k. ú. Zruč nad Sázavou 
za cenu 10 200 Kč + poměrná část nákladů spojených s převodem do 
spoluvlastnictví:

 ~ 1/4 spoluvlastnického podílu Pivoňka Tomáš, Na Pohoří 796, 285 
22 Zruč nad Sázavou,

 ~ 1/4 spoluvlastnického podílu Pivoňková Marie, Polní 4821, 285 22 
Zruč nad Sázavou,

 ~ 1/2 spoluvlastnického podílu SJM Proisl Pavel a Proislová Markéta, 
Nademlejnkem 1090, 285 22 Zruč nad Sázavou;

• podání žádosti o bezúplatný, případně úplatný, převod pozemků 
p. č. 2336/5 a p. č. 2336/8, vše v k. ú. Zruč nad Sázavou, z vlastnictví 
z ČR – ÚZSVM na město Zruč nad Sázavou;

• závěrečný účet města Zruč nad Sázavou za rok 2023 spolu se zprávou 
o výsledku přezkoumání hospodaření města za rok 2023 a souhlasí s ce-
loročním hospodařením s vyjádřením „bez výhrad“;

• účetní závěrku včetně výsledku hospodaření města Zruč nad Sázavou 
za účetní období 2023 sestavenou ke dni 31. 12. 2023;

• Obecně závaznou vyhlášku města Zruč nad Sázavou o stanovení 
místních koeficientů daně z nemovitých věcí;

• udělit Cenu města v roce 2024 panu Jiřímu Fremlovi a PhDr. Josefu 
Försterovi, Ph.D.;

• rozpočtové opatření města Zruče nad Sázavou č. 4;
• k realizaci níže uvedené projekty, podpořené veřejným hlasováním 

v rámci participativního rozpočtu na rok 2024:
1. Altánek u nového hřbitova,
2. Revitalizace části parku proti poště,
3. Uzavření pergoly u hasičské zbrojnice,
4. Rozšíření světelné vánoční stezky parkem,
5. Altán u paneláku Poštovní 640,
6. Vybavení altánu Želivec na parcele č. 74/1,
7. Zastřešení posezení u Kulturního domu Dubina;
• přijetí dofinancování dotace na poskytování sociálních služeb v roce 

2024 ze Středočeského kraje ve výši 701 100 Kč.

Rada města na svém 45. zasedání, konaném 24. 6. 2024,
schvaluje
• žádost Základní školy Zruč nad Sázavou na čerpání z finančních 

prostředků určených na podporu vzdělanosti částku ve výši 85 736 Kč 
na financování celkových mzdových nákladů pro asistenta pedagoga;

• darovací smlouvu na financování kulturní akce ve Zruči nad Sáza-
vou pořádané městem dne 3. 8. 2024 – XXIV. historické slavnosti aneb 
Marie Terezie v zámeckém parku ve výši 50 000 Kč od firmy R. I. G. I., 
spol., s. r. o. se sídlem Ovčárecká 855, Kolín V, 280 02 Kolín;

• provozní řád spolkového domu, který nabývá platnosti dne 1. čer-
vence 2024;

• smlouvu s divadelním souborem OLDstars na umělecké vystoupení 
v zámeckém parku;

• smlouvu o vystoupení s panem Robertem Zárubou;

Kateřina Kmínková

Otázky na základě aktuálního dění 
ve městě všem zastupitelům města 

Zruč nad Sázavou pokládá členka re-
dakční rady Kateřina Kmínková. Za-
stupitelé v odpovědích mohou reflekto-
vat své myšlenky a vyjádřit své postoje 
k problematice, mohou zdůraznit, co 
pro věc dělá město anebo co by město 
(či kdokoli jiný) dělat mělo. Zastupitelé 
mohou, ale nemusí zaslat odpověď.

„Město se rozhodlo uzavřít sportovní 
areál za základní školou (běžecký ovál, 
fotbalové hřiště s umělým povrchem, 
hřiště pro seniory, skatepark aj.). Ob-
čan se musí registrovat do rezervační-
ho systému a ke vstupu bude používat 
QR kód, při jehož nascanování u vstu-
pu se brána do areálu jednorázově ote-
vře. Proč město přistoupilo k tomuto 
kroku? Nekomplikuje město přístup 
mladým lidem, dětem, teenagerům či 
seniorům k volnočasovým aktivitám, 
které mají pozitivní vliv na jejich zdra-
ví? Co byly důvody, které k uzamčení 
hřiště vedly? Není potřeba vlastnit 
chytrý telefon pro vstup do sportoviště 
bariérou pro mladé i seniory“?

Dana Radilová:
Ano, jsem přesvědčena, že uzavření 

sportovního areálu a jednoduchá re-
gulace vstupu byla správná a potřebná. 
Ostatně – řešila to už předchozí zastu-
pitelstva a rady města po dobu cca po-
sledních deseti let. Vybavení areálu není 
levné a neustále se řešily jeho opravy 
a výměny po poškození od vandalů. 
Neznámých – protože vstup byl ve dne 
v noci neomezený. Škody, které tam 
dlouhodobě působili vandalové, byly 
opravdu značné. Nejen, že jejich opravy 
zatěžovaly městský rozpočet, zbytečnou 
prací správce areálu, ale vznikalo i přímé 
ohrožení zdraví sportujících dětí i do-
spělých. Střepy v písku, použité stříkač-
ky povalující se po areálu, byly běžnými 
pozůstatky po nezvaných návštěvnících.

Formu přístupu – QR kód na telefo-
nu – nevidím jako problém. Ze své pra-
xe vím, že chytrý telefon je pro dnešní 
seniory naprosto běžně používaným 
pomocníkem.

Jitka Trojanová:
Město přistoupilo k tomuto kroku 

na základě požadavku odboru kultu-
ry, sportu a školství. Důvodem je opa-
kované poškozování vybavení areálu 
a nepořádek, který se v areálu vysky-
tuje. Cílem je tedy zajistit občanům, 
především pak dětem bezpečné a čisté 
prostředí v areálu.

Beru to tak, že nyní zkoušíme nový 
systém a musíme vychytat jeho mou-
chy. Důležité je, že areál bude možné 
přes noc uzamknout a díky rezervač-
nímu systému si každý může na dál-
ku zarezervovat sportoviště. Za mě se 
musí současně nastavený systém vstu-
pu do areálu přehodnotit a upravit tak, 
aby právě nebyl bariérou především 
pro děti a komplikací pro trenéry a ro-
diče dětí využívajících areál. Pro mě 
je přijatelná i varianta nechat areál ve 
stanovený čas otevřený s pravidelnou 
kontrolou správce.

František Herout:
Město k tomuto kroku přistoupilo 

zejména kvůli argumentaci ohledně 
ničení areálu vandaly a přehledné re-
zervace jednotlivých sportovišť pro za-
mezení kolizí termínů. S těmito kroky 
za sebe nesouhlasím, vnímám krok jako 
bariéru zmíněnou v otázce pro mě jako 
celoživotního sportovce nepřijatelnou. 
Souhlasím s aplikací rezervačního sys-
tému. Nesouhlasím v kroku podporují-
cím dle mého názoru absenci fyzického 
správce. Areál by měl být po celou svou 

provozní dobu pod dohledem správce, 
který by měl a stejně bude muset ko-
ordinovat plnění rezervací ze systému, 
řešení případného vandalismu ve spo-
lupráci s městskou policií a maximálně 
jako pomocnou hůlku mít k dispozici 
kamerový systém na každé sportoviště 
a celý areál. Proti uzavření areálu jsem 
od začátku a vnímám jej i trochu jako 
alibismus se vší úctou k pracovníkům za 
areál odpovědných.

Martin Hujer:
Ano, máte pravdu, město se rozhodlo 

uzavřít areál pro nepřizpůsobivé občany 
a ochránit tím sportovce. Stav sportovišť 
byl nadále neudržitelný, pravidelně jsme 
vybírali z doskočiště na skok daleký stře-
py z písku, nacházeli injekční stříkačky 
po areálu, opravovali zcela zničený stůl 
na seniorském hřišti, neustále vyměňo-
vali rozřezané sítě za nové nebo ohořelé 
informační tabule za nové. Reagovali 
jsme i na připomínky našich občanů, 
kdy správci odpoledne uklidili areál 
a po noci tam byl takový nepořádek, 
že se tam učitelé báli pustit na tělocvik 
školní děti či v odpoledních hodinách 
trenéři děti na sportovní kroužek. To se 
ani nechci zmiňovat, jak vypadaly toale-
ty po návštěvě těchto občanů, věřte mi, 
nikdo z nás by to uklízet nechtěl.

Myslíme si, že jsme přistoupili k řešení 
vhodnému pro 21. století a chceme, aby 
se sportovci cítili bezpečně a nemuseli se 
bát nějakého zranění z důvodu chování 
nepřizpůsobivých občanů. Rozhodli 
jsme se s rezervačním systémem jít krok 
po kroku a všem vysvětlovat naše po-
čínání a nejprve areál neuzavírat, ale 
všechny s rezervačním systémem sezná-
mit, uzavřeme ho od 1. září, ale všichni 
pravidelní sportovci už jsou seznámeni 
s rezervačním systémem a náhodní či 
noví zájemci často s ním umí pracovat 
z jiných sportovišť a případně jim pomo-
hou správci areálu. Chceme se zkrátka 
chovat jako dobří hospodáři a uchránit 
majetek města. A jen na okraj: zazname-
nali jsme nárůst návštěvnosti po zavede-
ní rezervačního systému.

Sportovci vědí, že na jejich požado-
vaném sportovišti bude určitě místo, 
a služba se tak stává příjemnější pro více 
sportovních nadšenců. A není neposled-
ní výhodou tohoto systému, že se otvíra-
cí doba sportovního areálu rozšiřuje na 
celý rok, nejen na letní měsíce.

Jana Marečková:
S uzavřením sportovního areálu za 

základní školou nesouhlasím. O uzam-
čení sportovního areálu jsem se dozvě-
děla náhodou. Našla jsem si ceník na 
webových stránkách města, který byl 
schválen v březnu letošního roku.

Před lety, kdy se tento areál posta-
vil a byl v provozu pro veřejnost, byla 
jsem členkou zastupitelstva. Také se 
řešila doba otevírání areálu. Areál byl 
přístupný veřejnosti celý den a večer ve 
20.00 hodin se uzavřel, v letních prázd-
ninových měsících byla prodloužená 
doba do 21.30 nebo 22.00 hodin. Důvo-
dem bylo umožnění volného sportování 
dětem, mládeži a dospělým, kteří ne-
chodí do sportovních oddílů, ale chtějí 
si občas zahrát na „umělce“ fotbal nebo 
si zaběhat nebo provozovat jiný sport… 
To samé bylo pro seniory, kteří si dojdou 
na hřiště zasportovat nebo jen relaxovat.

Myslím si, že pořádek dokáže ohlídat 
správce areálu a nepustit do areálu ne-
přizpůsobivé občany také, případně po-
škozování a nevhodného chování může 
zasáhnout městská policie (možná by 
v létě mohla být posílena správcovská 
funkce o člověka, který by přímo do-
hlížel na venkovní sportoviště). Uzavře-
ním areálu znemožníme všem přístup 
ke sportu a pohybu. Někteří rodiče 
dětem registraci neuhradí, a ne každý 
má chytrý telefon, aby mohl používat 

QR kód. Uzavření areálu se mi zdá být 
špatný nápad.

Josef Förster
S opatřením, na základě kterého se 

sportovní areál ve Zruči kvůli vandali-
smu uzavírá a vstup do něj bude možný 
pouze po zaplacení a přes QR kód, zcela 
nesouhlasím. V dnešní době se takřka 
dennodenně v médiích řeší problematika 
nedostatečného pohybu dětí a mládeže 
a rostoucí čas strávený před obrazovkami, 
pedagogové si nevědí rady s používáním 
mobilů ve školách a tak podobně. Titul-
ky jako: „Čtvrtina českých dětí vůbec 
nesportuje, kouká do mobilu nebo že: 
„Covid prohloubil psychické potíže dětí 
a dospívajících“, se stávají čím dál častěj-
šími a naléhavějšími. Jak na tyto apely 
reaguje město Zruč nad Sázavou? Roz-
hodlo se městský sportovní areál obe-
hnat plotem a zpřístupnit jej pouze za 
poplatek a po předchozí rezervaci. Tento 
absurdní krok zpět nezakryje ani líbivý 
slogan, že lidé si budou moci rezervaci 
učinit „z pohodlí domova.“

Je paradoxní, že jako městský zastu-
pitel jsem se o tomto zásadním kroku 
dozvěděl až poté, co byl plot kolem are-
álu hotov, nikoliv na zasedání zastupi-
telů či na jiných oficiálních schůzkách, 
přičemž je běžné, že jsme informováni 
o každé stavbě ve městě předem, a to i na 
úrovni výměny laviček v parku nebo 
stavby nové dílničky v mateřské škole.

Vandalismus je fenomén starý jako 
lidstvo samo, a právě proto se sportovní 
areály chrání kamerovými systémy, do 
kterých město již investovalo nemalé 
prostředky. Pokud se město nedokáže 
proti němu účinně bránit, je zřejmé, že 
něco v posloupnosti: správce haly – ka-
merový záznam – oznámení na policii – 
městská policie – státní policie nefun-
guje správně. Každý případ vandalismu 
by měl být neprodleně oznámen a mělo 
by být vedeno a uzavřeno vyšetřování. 
Brzy tak můžeme chodit na QR kódy 
i na dětské hřiště, do parku, na veřejné 
toalety a podobně. O potřebnosti a sku-
tečném využívání kamerového systému 
ve sportovním areálu, případně v jiných 
městských lokalitách tak může nyní 
zručský občan silně pochybovat.

Děti a mládež potřebují snadný pří-
stup ke sportu a pohybovým aktivitám. 
Zavedení QR kódů a poplatků způsobí 
pouze to, že se mládež bude bezcílně 
potulovat po městě nebo pokuřovat na 
lavičkách cyklostezky, na zastávkách, 
v parku nebo na skalách, což je přesný 
opak toho, co by mělo být cílem odboru 
kultury a sportu, potažmo města.

Uzavření sportovního areálu opravdu 
nepovede k větší účasti na sportovních 
aktivitách. Tatínek se dvěma dětmi si 
zcela jistě nepůjde na fotbalovou plo-
chu „začutat“ za 300 korun na hodinu. 
Běžný zručský senior, ač ho nechci nijak 
podceňovat, nebude pokoušet QR kódy 
už na tak málo využívaném seniorském 
hřišti. Kluci, kteří se o prázdninách 
rozhodnou, že si půjdou v neděli dopo-
ledne zajezdit na koloběžkách na ska-
tepark, tu stanou před uzamčeným drá-
těným plotem. O víkendech jim žádná 
služba v hale neporadí, o prázdninách 
jakbysmet, neboť v tyto dny tu není 
podle otvíracích hodin haly přítomna. 
Navíc v České republice mohou mít 
elektronické bankovnictví pro zaplace-
ní rezervace pouze osoby od 15 let, avšak 
s určitými omezeními a pod dohledem 
zákonného zástupce. A tak mladí fotba-
listé v nejlepším případě využijí jiných 
míst, kde si mohou volně zahrát, běžci se 
přesunou na cyklostezku, která je zatím 
zadarmo, a skatepark a seniorské hřiště 
pravděpodobně zůstanou prázdné.

Podle mého názoru je třeba posílit roli 
„správce venkovního areálu“ a oddělit ji 
od role „správce haly“ či „provozovatele 
bufetu.“ Správce areálu by měl během 

Rubrika pro zastupitele 7–8/2024

dne areál opravdu hlídat a udržovat, 
být zde fyzicky přítomen, vydávat klíče 
k seniorskému hřišti na základě podpisu 
nebo čísla občanského průkazu, vydá-
vat klíče k WC, připravovat sportovní 
náčiní, vandalismus neprodleně řešit 
ve spolupráci s policií. Domnívám se, 
že uzavření je to poslední a zbytečně 
extrémní řešení, zcela jistě by postači-
lo uzavření areálu v nočních hodinách, 
např. od 20.00 do 8.00 hodin.

Myslím si, že by město mělo usilovat 
všemi prostředky o pravý opak tohoto 
opatření. Maximálně otevřít a zpří-
stupnit areál všem: zručským dětem, 
rodinám, seniorům, turistům… Děti 
a mládež zvláště v dnešní době po-
třebují v zájmu prevence rizikového 
chování svobodný a podporující pří-
stup ke sportu. S tímto vědomím jsem 
vstupoval i v roce 2018 do komunální 
politiky a stále si za ním stojím. Dou-
fám, že nakonec zvítězí zdravý rozum 
a že město najde řešení, které podpoří 
aktivní a svobodné trávení volného času 
našich dětí, místo toho, aby jim kladlo 
další překážky do cesty.

A protože bych tu rád nepsal jen za 
sebe, ale zastupoval i hlasy voličů, zkusil 
jsem na Facebooku v tomto směru oslo-
vit své přátele, známé a další příznivce, 

z desítek reakcí nebyla ani jedna klad-
ná, zaznívala tam slova, jako „nesmysl“, 
„paskvil“, ale i ta ostřejší, která tu raději 
nebudu citovat.

Jiří Říha:
Uzavření areálu je z mého pohledu 

velmi špatný nápad. Zbytečně omezu-
je vstup spoluobčanům, kteří se chtějí 
sportovně vyžít, ale je vpravdě chabou 
zábranou pro těch několik vandalů, 
kteří se na vybavení areálu chtějí vybít. 
Pro mladistvého delikventa je přelezení 
plotu otázkou pár vteřin. Se smutnou 
nadsázkou lze říci, že je díky oplocení 
nebude po setmění nikdo rušit.

V případě jakéhokoliv úrazu, vyžadu-
jícího zdravotnickou asistenci, je oploce-
ní zhola zbytečnou komplikací. Budou 
i lékaři vpuštěni po načtení QR kódu? 
Bude sanita čekat na odemčení vrat?

Ostatně nějaký vandal už během ně-
kolika málo dní vyjádřil svůj názor ulo-
mením dvou klik.

A s dotazy můžeme v nadsázce pokra-
čovat: povede argument vandalismu 
k oplocování městských parků nebo dal-
ších (zatím) veřejně přístupných ploch? 

Špatný nápad, horší realizace – když 
už se musel areál uzavřít, proč město ne-
využilo stávající vrata pod trafostanicí?
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Jak finančně 
pomoci 
svému městu?

Zahájení výstavby 
fotovoltaických elektráren

Opékání špekáčků v DPS

Martin Hujer

Mě sto dos t ává  ne jvě t š í  č á s t 
sv ých příjmů podle zákona 

o rozpočtovém určení daní. Roz-
hodujícím kritériem je trvalý pobyt 
občanů. Zjednodušeně řečeno pe-
níze jdou tam, kde má člověk trvalý 
pobyt. Za každého trvale hlášeného 
občana naše město dostává ročně 
přes 19 tisíc korun. Pokud ve Zruči 
dlouhodobě žijete či jste se přistě-
hovali a nemáte zde zřízený trvalý 
pobyt, pak přihlášením k trvalému 
pobytu městu f inančně pomůžete.

Martin Hujer

Město Zruč nad Sázavou zahájilo 
instalaci fotovoltaických panelů 

na veřejných budovách města. Foto-
voltaické systémy budou instalovány 
na střechách základní školy, mateřské 
školy, školní jídelny, domu s podpo-
rovaným bydlením a objektu Tech-
nických služeb. Celkový instalovaný 
výkon elektráren činí 234 kWp. Tech-
nologie fotovoltaických panelů bude 
u tří objektů doplněna o bateriová 
uložiště. Investice do fotovoltaických 
systémů činí cca 16 mil. Kč bez DPH 
a je podpořena z prostředků Moderni-
začního fondu dotací 6 mil. Kč.

Fotovoltaické systémy představu-

jí pro město Zruč nad Sázavou krok 
směrem k udržitelnosti a energetické 
soběstačnosti. Jedním z nejdůležitěj-
ších přínosů fotovoltaiky je snížení 
nákladů na elektrickou energii. Před-
pokládaná roční výroba elektřiny 222 
MWh pokryje částečně nejen vlastní 
spotřebu uvedených budov, ale v mo-
delu sdílené energetiky bude dodávat 
elektřinu i pro další dvě desítky měst-
ských objektů. To znamená, že město 
Zruč nad Sázavou může být méně zá-
vislé na externích dodavatelích energie, 
což je zvláště výhodné v době výkyvů 
cen na trhu s energiemi. Vlastní výroba 
energie také umožňuje lepší plánování 
a stabilizaci nákladů na energii.

Fotovoltaické systémy jsou šetrné 
k životnímu prostředí, protože při 
výrobě elektřiny neprodukují žádné 
emise skleníkových plynů. Instalace 
solárních panelů ve městě přispívá 
k snižování uhlíkové stopy a podpo-
ruje boj proti klimatickým změnám.

Město Zruč nad Sázavou se díky 
investicím do fotovoltaických systé-
mů vydává na cestu k udržitelnější 
a energe ticky soběstačnější budouc-
nosti. Tento krok přináší ekonomické 
a ekologické výhody, které mohou po-
zitivně ovlivnit kvalitu života a inspi-
rovat další k podobným iniciativám.

Dagmar Janatová

V měsíci červnu proběhlo tradič-
ní opékání špekáčků na zahradě 

pečovatelského domu. Letos prvně 
jsme využili k posezení prostory no-
vého zahradního altánu, který si se-
nioři okamžitě oblíbili.

Počasí nám přálo, pracovnice v so-
ciálních službách připravily program 
plný zábavy, zazpívali jsme si společně 
známé písně. Atmosféra byla po celé 
odpoledne přátelská.

• zápis kroniky města Zruč nad Sázavou za rok 2023;
• uzavření darovacích smluv na akci Zručské firmy sportují konané 

dne 21. 6. 2024 s firmami: Variel, a. s., Denso Czech, s. r. o., Boki In-
dustries, a. s., Wikov Sázavan, s. r. o., Kovomont Zruč, s. r. o., Sport 
Club Želivka 91, z. s.;

• uzavření smlouvy na pronájem reklamní plochy (plot ŠJ) s firmou 
Royal Estate, a. s.;

• rozpočtovou úpravu města Zruče nad Sázavou č. 1;
• nabídku firmy VDG Projektování, s. r. o. na zpracování projektové 

dokumentace pro stavební povolení na akci „Projektová dokumentace 
pro SP – ulice Topolová, Polní a Školní“;

• zveřejnit záměr města na pronájem vyznačené části pozemku 
p. č. 390/1;

• vypsání výběrového řízení na stavební práce na akci „Zručský zámek 
ožívá IV. etapa – 2. část“ v otevřené výzvě;

schvaluje ke zveřejnění
• prodej vyznačených částí pozemku p. č. 1388/1 (cca 470 m2) v k. ú. 

Zruč nad Sázavou;
 
neschvaluje ke zveřejnění
• prodej části pozemků p. č. 125/135 a p. č. 882/1, vše v k. ú. Zruč nad 

Sázavou;

uděluje
• plnou moc Mgr. Martině Fialové k zastupování města Zruč nad 

Sázavou při jednání a uzavírání smluv o kulturních vystoupení v rám-
ci odboru OKŠS do výše 40 000 Kč. Tato plná moc je udělena pouze 
po dobu, kdy bude Mgr. Martina Fialová vykonávat funkci vedoucí 
odboru kultury, školství a sportu nebo do odvolání rady města Zruč 
nad Sázavou;

souhlasí
• s umístěním přístřešku na pozemku p. č. 390/1 v k. ú. Želivec 

a se zřízením elektrické a vodovodní přípojky na tomto pozemku za 
předpokladu, že vše bude provedeno v souladu splatnou legislativou 
ČR a na vlastní náklady Mysliveckého spolku Zruč nad Sázavou, z. s.

Rada města na svém 46. zasedání, konaném 1. 7. 2024,
schvaluje
• přijetí účelově určeného finančního daru ve výši 87 203 Kč od spo-

lečnosti WOMEN FOR WOMEN, o. p. s. v rámci charitativního projektu 
„Obědy pro děti“ pro ZŠ Zruč nad Sázavou a uzavření darovací smlouvy 
na finanční dar mezi dárcem WOMEN FOR WOMEN, o. p. s. a obdarova-
ným Základní školou Zruč nad Sázavou;

• prominout a vyřadit z účetnictví města pohledávky uvedené v příloze 
z důvodu úmrtí nájemníků;

• výsledek výběrového řízení na akci „Výměna zpevněných ploch před 
BD č. p. 787 a 788“ a výběr dodavatele PKbau, s. r. o.;

• uzavření smlouvy o dílo na akci „Výměna zpevněných ploch před BD 
č. p. 787 a 788“ a výběr dodavatele PKbau, s. r. o.;

• statut Inventarizační komise a směrnici na vyřazování a likvidaci 
majetku

• pojištění účastníků prvních dvou turnusů příměstského tábora a uza-
vření smlouvy o cestovním pojištění Kolumbus s pojistitelem Koope-
rativa pojišťovna, a. s.;

neschvaluje
• žádost Všeobecného lékaře Posázaví, s. r. o. IČ 03612678 o rezervaci 

bytu a prominutí nájemného od 1. 7. 2024–31. 12. 2024 nebo doby, než 
obsadí uvolněné místo novým lékařem a případně mu byt č. 22 na adrese 
Spojovací 767, Zruč nad Sázavou poskytne.

Rada města na svém 47. zasedání, konaném 22. 7. 2024,
schvaluje
• vypracování smlouvy o věcném břemenu – právu chůze a jízdy, pro 

vlastníky pozemku p. č. 1112/19 v k. ú. Zruč nad Sázavou;
• ke zveřejnění záměr města Zruč nad Sázavou týkající se prodloužení 

výpůjčky pozemku p. č. 312 v k. ú. Zruč nad Sázavou pro SPORTCLUB 67 
Zruč nad Sázavou za účelem provozování sportovního hřiště;

• dodatek č. 1 ke smlouvě o výpůjčce ze dne 1. října 2010 s SPORTCLUB 
67 Zruč nad Sázavou, z. s.;

• uzavření dodatku č. 1 ke smlouvě o dílo na akci „Instalace FVE ve-
řejné budovy Zruč nad Sázavou“ s firmou Lunek, s. r. o.;

• uzavřít předloženou „Smlouvu o budoucí smlouvě o zřízení věcného 
břemene a dohodě o umístění stavby č. IV-12-6035926“, KH–Zruč nad 
Sázavou, Nademlejnkem 1090, FV“ s firmou ČEZ Distribuce, a. s.;

• dohodu o spolupráci mezi městem Zruč nad Sázavou a Všeobecným 
lékařem Posázaví, s. r. o.;

• přijetí dotace ze Středočeského kraje z programu 2024 pro posky-
tování dotací z rozpočtu Středočeského kraje ze Středočeského fondu 
podpory dobrovolných hasičů a složek IZS v rámci Tematického zadání 
Podpora akceschopnosti jednotek SDH obcí na akci „Dýchací přístroje 
a dovybavení JSDH Zruč nad Sázavou“ ve výši 100 000 Kč;

• uzavření smlouvy o poskytnutí dotace se Středočeským krajem z pro-
gramu 2024 pro poskytování dotací z rozpočtu Středočeského kraje ze 
Středočeského fondu podpory dobrovolných hasičů a složek IZS v rámci 
Tematického zadání Podpora akceschopnosti jednotek SDH obcí na 
akci „Dovybavení JSDH Zruč nad Sázavou“ ve výši 100 000 Kč;

Zprávy z radnice

Jana Marečková

Několik let již probíhají v létě 
o   pr á z d n inách př ímě s t ské 

tábory. Pořádá je kulturně výchov-
ný pracovník našeho spolkového 
domu Kateřina Koubská. Za pořá-
dání těchto táborů jí patří velký dík 
a uznání. Zvolenými aktivitami na 
každém příměstském táboře obo-
hatí mnoha dětem život o hodně 
nových zážitků a poznávání akti-
vit, se kterými by se v běžném ži-
votě nepotkaly. Moc si toho vážím 
a jsem ráda, že přijala i žáky ze školy 
v Okružní i s asistentkou pedagoga 
Renatou, která byla velmi spokoje-
na. Za to patří Kateřině velký dík 
a Renatě také.

Příměstské 
tábory

FOTO: ARCHIV MĚSTA

FOTA: ARCHIV AUTORKY
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Devětadvacátý ročník turnaje v malé kopané Police Cup
vyhrála Horka nad Sázavou před nováčkem turnaje, celkem Aivals Jets

Josef Tůma, Pavel Antoš

Na házenkářském hřišti za Spol-
kovým domem ve Zruči nad 

Sázavou se uskutečnil turnaj v malé 
kopané o putovní pohár města Zruče 
nad Sázavou – POLICE CUP 2024, konal 
se 29. ročník.

Turnaj se uskutečnil za účasti devíti 
týmů, v základní skupině hrál každý 
s každým. Poté první dva celky postou-
pily přímo do semifinále. Do čtvrtfi-
nále s možností postupu do semifinále 
se probojovala družstva na 3.–6. místě. 
Hrací doba utkání byla 15 minut, finále 
2 × 10 minut.

Ostatní týmy měly sehrát zápasy 
o umístění na 7.–9. místě (utkání se 
nehrála, Hulice odstoupily, zbylá dvě 
družstva se domluvila pouze na poku-
tových kopech). Během turnaje bylo 
celkem odehráno čtyřiadvacet utkání, 
z nichž v sedmi případech skončil zá-
pas nerozhodným výsledkem. Celkem 
bylo během turnaje nastříleno 86 bra-
nek (v roce 2018 – 143 branek, v roce 
2016 – 140 branek) – 3, 58 branky na 
utkání. Nejvíce branek padlo ve dvou 
utkáních – ve skupině A: Želivan Hu-
lice–Black Shoes Jun. 0:8 a ve finále 
Horka nad Sázavou–Aivals Jets 6:4. 
Jednotlivá utkání řídila dvojice roz-
hodčích Petr Špička z OFS Benešov 
u Prahy a Vít Šťastný – rozhodčí ČFL.

 
Základní skupina A:

Postup ze skupiny A si do semifinále 
zajistil tým Black Shoes Jun., do čtvrt-
finále Horka nad Sázavou a Aivals Jets.

Black Shoes Jun.–FC Horka n. Sáz. 3:3 (K. 
Petrů, Fiala, Honc – Vodička, P. Šťastný, Turek)
Želivan Hulice–Aivals Jets 1:2 (Novák – Filip, 
Kafka)
FC Horka n. Sáz.–Želivan Hulice 5:0 (Horký 
4, Gramer)
Želivan Hulice–Black Shoes Jun. 0:8 (Vikto‑
ra 4, Petrů 2, Benc, Arnolt)
Aivals Jets–FC Horka n. Sáz. 2:3 (Dolejší 2 – 
Turek, Gramer, P. Šťastný)
Black Shoes Jun.–Aivals Jets 3:1 (Jelínek 2, 
Arnolt – Kafka)

 
Tabulka A:

 
Základní skupina B:

Postup ze skupiny A si do semifinále 
zajistil tým Internacionálové, do čtvrt-
finále Ajax Polipsy a Rangers Zruč n. 
Sáz.

Young Boys Zruč–Rangers 1:2 (Vostárek – 
Tuzar, Hájek)
Ajax–FC Pacifik 1:0 (Fialka)
Young Boys Zruč–Internacionálové 1:3 
(Pešl – Musil 3)
Rangers–Ajax 1:1 (Závork – Dufek)
Internacionálové–Pacifik 2:1 (Musil, Havel – 
O. Sochůrek)
Ajax–Young Boys Zruč 2:1 (Fialka, Špitálník – 
Pešl)
Pacifik–Rangers 0:0
Internacionálové–Ajax 1:1 (Klečák – Špi‑
tálník)
Pacifik–Young Boys Zruč 2:1 (Žemlička 2 ‑ 

Sechovec)
Rangers–Internacionálové 0:5 (Musil 2, Ha‑
vel, Dubják, Klečák)

 
Tabulka B:

Zápasy o umístění 7.–9. místo:
Utkání se nehrála, Hulice odstou-

pily, zbylá dvě družstva se domluvila 
pouze na pokutových kopech.
FC Pacifik–Young Boys Zruč 6:5 (na pokuto‑
vé kopy) – proměnili: A. Procházka, Machlub‑
na, Cudlín, Kovář, Kotouček, Sochůrek/nedal: 
Žemlička) – proměnili: Širmar, Dolejš, Taso Aye, 
Vostárek, Pistorius/nedali: Sechovec, Vostárek)

 
Tabulka 7.–9. místo:
7. FC Pacifik, 8. Youn Boys Zruč, 9. Želivan Hulice

 
Čtvrtfinále:

Do čtvrtf iná le postoupily týmy 
z druhých a třetích míst ve skupinách.
Horka n. Sáz.–Rangers Zruč 3:1 (Šťastný, 
Vodička, Horký – Pejša)
Aivals Jets–Ajax Polipsy 1:1 (Filip – Fialka), 
PK: 5:4 (proměnili: Filip, Janda, A. Dolejší, 
Vavřička, Tůma – L. Petrů, J. Váňa, Dušek, Špi‑
tálník/nedal: Orsák)

 
Semifinále:
Internacionálové–Horka n. Sáz. 2:2 (Musil, 
Klečák – Gramer, Horký), PK: 0:2 (nedali: Kle‑
čák, Koudela – proměnili: Gramer, Horký/nedal: 
Vodička)

Black Shoes Junior–Aivals Jets 0:2 (0 – Do‑
lejší, Vavřička)

 
O 5.–6. místo:
Rangers Zruč–Ajax Polipsy 2:2  (Hájek, 
Orsák – Fialka, Kamarýt), PK: 4:3 (proměnili: 
Pejša, Orsák, Tuzar, Hájek/nedal: Závorka – 
proměnili: L. Petrů, Špitálník, Dušek/nedali: J. 
Váňa, Kamarýt)

 
O 3.–4. místo:
Internacionálové–Black Shoes Jun. 0:3 (0 – 
Jelínek, Arnolt, Viktora)

Bronzové medaile si vybojovali hráči 
týmu Black Shoes Jun., „bramborové“ 
medaile převzali Internacionálové.

 
Finále:
FC Horka nad Sázavou–Aivals Jets 6:4 (4:2), 
branky: Gramer 4, Martínek, Turek – Dolejší 2, 
Filip, Janda)

 
Do f inálového utkání nastoupili 

Aivals Jets pouze v šesti hráčích, dva 
se v průběhu turnaje zranili (Kafka, 
Tůma ml.) a nemohli nastoupit. FC 
Horka nad Sázavou vyhrála turnaj po 
roční odmlce, tým Aivals Jets v roli 
nováčka turnaje překvapil své soupeře 
a skončil na stříbrném stupínku.

 
Celkové pořadí:
1. FC Horka nad Sázavou (Turek – 
Pyš, Horký, J. Gramer, P. Šťastný, M. 
Šťastný, Vodička, Martínek)
2. Aivals Jets (M. Jakl – Filip, Kaf-
ka, Janda, Tůma, D. Jakl, Vavřička, 
Dolejší)
3. Black Shoes Jun. (Fialka – Brabec, 

Louda, Jelínek, Viktora, K. Petrů, 
Benc, Arnolt, Jouza)
4. Internacionálové, 5. Rangers Zruč 
nad Sázavou, 6. Ajax Polipsy, 7. 1. FC 
Pacifik, 8. Young Boys Zruč, 9. Želivan 
Hulice

 
Individuální ocenění:
Nejlepší hráč: Miloš Musil (Interna-
cionálové)
Nejlepší brankář: Dominik Fialka 
(Ajax Polipsy)
Nejlepší střelec: Jakub Gramer (Hor-
ka n. S.) 7 branek
Nejrychlejší branka: Lukáš Hájek 
(Rangers Zruč) 0,21 minuty
Cena Fair play: pro nejslušnější muž-
stvo – Internacionálové

 
Zajímavosti:

V rámci turnaje se uskutečnila tipo-
vací soutěž o uhodnutí finálové dvoji-
ce. Z mnoha vsazených tipů byl výher-
ní pouze jeden – Patrika Jandy. Věřil 
svému týmu Aivals Jets v roli nováčka 
v. FC Horka nad Sázavou (vloni ze 159 
tipů bylo 62 výherních).

Tipovací soutěž o uhodnutí odehra-
ného ročníku dle fotek (z roku 2007 – 
14. ročník) – vyhrál trenér Aivals Jets 
Jan Tůma st.

Správný tip na legendu Milana Ba-
roše při vyhlašování uhodl David Vinc 
(z týmu Krokodýl, který letos nehrál)

Ceny předával místostarosta města 
Pavel Vrzáček. Společně s ním se pře-
dávání cen zúčastnil i Pavel Benčát 
v přestrojení za Milana Baroše.

1. Black Shoes Jun. 3 2 1 0 14:4 7
2. FC Horka n. Sáz. 3 2 1 0 11:5 7
3. Aivals Jets 3 1 0 2 5:7 3
4. Želivan Hulice 3 0 0 3 1:15 0

1. Internacionálové 4 3 1 0 11:3 10
2. Ajax Polipsy 4 2 2 0 5:3 8
3. Rangers Zruč 4 1 2 1 3:7 5
4. FC Pacifik 4 1 1 2 3:4 4
5. Young Boys Zruč 4 0 0 4 4:9 0

• veřejnoprávní smlouvu se Středočeským krajem na podporu podni-
kání ve výši 150 000 Kč;

• vyhlášení výběrového řízení na veřejnou zakázku malého rozsahu 
„Naučná stezka a rozcestníky Zruč nad Sázavou“ formou uzavřené výzvy 
vybraným uchazečům v souladu s metodickým pokynem města Zruč 
nad Sázavou v platném znění a s metodikou poskytovatele dotace;

• ke zveřejnění zadávací dokumentaci výběrového řízení na veřejnou 
zakázku malého rozsahu „Oprava rozhledny Babka Zruč nad Sázavou“ 
formou otevřené výzvy více zájemcům v souladu s metodickým poky-
nem města Zruč nad Sázavou v platném znění;

• vyhlášení výběrového řízení na veřejnou zakázku malého rozsahu 
„Sociální zařízení – WC buňka“ formou otevřené výzvy více zájemcům 
v souladu s Metodickým pokynem města Zruč nad Sázavou v platném 
znění a s metodikou poskytovatele dotace;

• smlouvu se Středočeským Krajem zastoupeným KSÚS o umožnění 
realizovat stavbu chodníku v ulici Dubinská;

• smlouvu se Středočeským Krajem zastoupeným KSÚS o umožnění 
realizovat stavbu chodníku v ulici Jiřická;

• uzavření smlouvy s Kooperativa pojišťovna, a. s., Vienna Insurance 
Group na úrazové pojištění dětí na příměstském táboře ve Zruči nad 
Sázavou, dle seznamu pro 3. turnus v roce 2024;

• uzavření smlouvy s Kooperativa pojišťovna, a. s., Vienna Insuran-
ce Group, Pobřežní 665/21, 186 00 Praha 8, Česká republika, IČO: 
47116617, na úrazové pojištění dětí na příměstském táboře ve Zruči nad 
Sázavou, dle seznamu pro 4. turnus v roce 2024;

 
bere na vědomí
• změnu vlastníka domu č. p. 4404 a schvaluje ke zveřejnění prodej 

vyznačených pozemků p. č. : 1354/18 až 1354/23 v k. ú. Zruč nad Sázavou;

doporučuje zastupitelstvu města schválit
• přijetí účelové dotace ze státního rozpočtu MPSV pro výkon sociální 

práci v roce 2024 ve výši 610 265 Kč
• přijetí dotace z Ministerstva pro místní rozvoj z programu 11755 – 

Podpora územně plánovacích činností obcí 2023+ ve výši 144 000 Kč;

souhlasí
• s vyřazením dlouhodobého hmotného majetku nad 40 000 Kč, který 

je veden v evidenci města (celková pořizovací cena 465 445 Kč) a s vyřa-
zením dlouhodobého hmotného majetku vedeném v evidenci Základní 
školy Na Pohoří (celková pořizovací cena 714 351,20 Kč).

Na bronzový stupínek vystoupal celek Black Shoes Jun., čtvrté místo obsadil tým Internacionálů

Volejbalový oddíl TJ Jiskra Zruč nad Sázavou nabírá holky a kluky ze druhých a třetích tříd (školní rok 2024–2025)! 
Tréninky probíhají dvakrát týdně, ve středu od 17.30–19.00 a  v  pátek od 16.00–17.30, a  to dle počasí buď ve sportovní 
hale, nebo na venkovním antukovém hřišti za halou. Hlásit se můžete do 15. 9. 2024 u Veroniky Rezkové, pište na: veronika.
rezkova@zszruc.cz nebo volejte na tel.: 606 927 449. Těšit se na vás budou trenéři Veronika Rezkova a Jiří Vorlíček.

FOTO: J. TŮMA
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Police cup objektivem Pepíka Tůmy

Sportovní akce
1. 9. Turnaj juniorů ve volejbale – sportovní hala.
15. 9. Házená muži: Zruč nad Sázavou × Kutná Hora, 

začátek v 10.00 ve sportovní hale.

ČISTÍRNA PEŘÍ 
RENOVACE STARÝCH A VÝROBA NOVÝCH 

PÉŘOVÝCH DEK A POLŠTÁŘŮ

• čistíme peří účinně a zároveň šetrně
• každou zakázku čistíme samostatně
• čištění peří na strojích L. H. Lorch
• české – 100% bavlněné sypkoviny
• mnoho barevných provedení

Bližší informace a příjem 
zakázek ve Zruči nad Sázavou:

Galanterie – textil

po–pá 8:00–12:00 13:00–16:30
so         8:00–11:00

(vedle České spořitelny)
nám. MUDr. J. Svobody 211 

Tel.: 776 223 338

Na Úvoze 102 
(nad starým hřbitovem) 
út–st 10:00–12:00 13:30–16:30
pá      10:00–12:00 13:30–16:00

Opravna obuvi

Ostatní dny, včetně sobot, dle tel. dohody.

Tel.: 604 967 909


